
معاون آمــوزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش با بیــان اینکه حدود ۵۲۰۰ 
مدرسه زیر پنج نفره در کشور وجود دارد که در دورافتاده ترین منطقه کشور 
حتی در مناطق صعب العبور فعال هستند گفت: حتی اگر کودک استثنایی در 
آن منطقه صعب العبور باشد، شرایط آموزش برای وی فراهم می شود. حمید 
طریفی حسینی در خصوص آمار و تعداد دقیق بازماندگان از تحصیل گفت: 
نرخ پوشش تحصیلی واقعی دوره ابتدایی کشور حدود ۹۸ درصد است که جزء 

نرخ های خوب در سطح جهان به شمار می رود.
وی با بیان اینکه آمار متولدین ۶ تا ۱۱ ساله ها که در سن متعارف تحصیل دوره 
ابتدایی هستند به صورت برخط توسط وزارت آموزش وپرورش از ثبت احوال 
اخذ می شود افزود: با یک مقابله آماری ســاده از تعداد کودکان ثبت نام شده 
دوره ابتدایی هر سال تحصیلی با کل کودکان سنین متعارف دوره ابتدایی )۶ 
تا ۱۱ ساله( آن سال و پس از حذف آن دسته از کودکانی که بنا به دلایل خارج 
از کنترل )مانند کودکانی که فوت کرده اند، معلول شدید ذهنی بوده و تحت 
پوشش خدمات بهزیستی هستند و یا مهاجرت کرده و یا مشکلات سجلی و 
امثال آن( در مدارس ثبت نام نکرده اند، همچنین با در نظر گرفتن تلاش های 
وزارت آموزش وپــرورش برای ثبت نام لازم التعلیم هــا، تعداد دقیق کودکان 
بازمانده از تحصیل هر سال تحصیلی پس از احصای دقیق آمار کودکان خارج 
از مدرسه همان سال تحصیلی و پایش دقیق علل عدم ثبت نام آنها در مدارس، 

بدست می آید.
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه برخی از کودکان 
با تاخیرهای چند روزه و یا حتی چند هفتگی و یا چند ماهه در مدارس ثبت نام 
می کنند و یا برخی کودکان به دلیل معلولیت های بســیار شدید فقط امکان 
بهره مندی از خدمات سازمان بهزیستی را دارا بوده و تحت پوشش خدمات این 
سازمان هستند ادامه داد: این دسته از افراد خدمات مراقبتی و حمایتی رایگان 
دولت که بسیار بیشتر از هزینه های مربوطه در آموزش وپرورش است را از این 

سازمان دریافت می کنند.
طریفی با بیان اینکه ممکن است برخی افراد در سنین تحصیل دوره ابتدایی 
)شش تا یازده ساله( فوت کرده باشند ولی سازمان ثبت احوال به دلیل به روز 
نکردن داده های خود و یا عدم ثبت این متوفیان توسط والدین آن ها، هنوز در 

سامانه های وزارت آموزش وپرورش به عنوان افراد لازم التعلیم شش تا یازده 
سال اعلام شوند گفت: بررسی و شناســایی چهره به چهره کودکان خارج از 
مدرسه در سال گذشته نشــان می دهد که واقعه فوت تعداد قابل توجهی از 
کودکان در سنین شش تا یازده سال که در سن تحصیل دوره ابتدایی هستند، 

در سامانه های ثبت احوال ثبت نشده اند.
وی با بیان اینکه دلیــل عدم حضور بخش دیگری از جمعیت ۶ تا ۱۱ ســاله 
در مدارس ممکن است به شرایط ضعف جســمانی یا بیماری خاص کودکان 
بازگردد که والدین ترجیح دادند با یک سال تاخیر و جبران تاخیرهای رشدی 
کودک در مدرســه ثبت نام کنند ادامه داد: ممکن اســت عدم حضور بخش 
دیگری از جمعیت شش تا یازده ساله ها در مدارس به مهاجرت و تحصیل در 
خارج از کشور بازگردد که در واقع به دلیل عدم اتصال سامانه های سازمان ملی 
مهاجرت و سایر دســتگاه های ذی ربط با این موضوع با سامانه های آموزش و 

پرورش است.
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه ممکن است افرادی 
دارای مشکلات سجلی مانند اشتباه در درج تاریخ تولد در اسناد و مدارک احراز 
هویت خود بوده و به اشتباه در سنین کودکان لازم التعلیم در نظر گرفته شوند 
افزود: هدف باید انسداد مبادی بی ســوادی باشد، یعنی باید شرایط تحصیل 
طوری فراهم شــود تا کودکانی که به هنگام و به موقع در مدرسه حاضر نمی 

شوند علت آن را بررسی و زمینه حضور آن ها در مدرسه فراهم شود.
طریفی با بیان اینکه به صورت فرایندی و مســتمر و در طــول بازه زمانی هر 
سال تحصیلی فرایند شناســایی و جذب کودکان خارج از مدرسه ادامه دارد 
عنوان کرد: تعداد کودکان بازمانده از تحصیل و تعداد کودکان جذب شــده 
به چرخه تحصیل به صورت روزانه، هفتگی و ماهانه به روزرسانی می شود، به 
عنوان نمونه در بازه زمانی یک ماه اسفند سال گذشته علی رغم گذشت ۵ ماه 
از ســال تحصیلی موفق به جذب حدود ۷۰۰۰ نفر از افراد لازم التعلیم خارج 

از مدرسه شدیم.
وی با بیان اینکه برای دانش آمــوزان دارای معلولیت حتی یک دانش آموز در 
خانه یا در بیمارستان کلاس تعریف شده و معلم به آن اختصاص داده می شود 
افزود: در حال حاضر ۳۷۰ مدرسه یک نفره، ۹۱۶ مدرسه دونفره،۱۲۱۵ مدرسه 

سه نفره و ۱۳۲۷ مدرسه چهار نفره و ۱۳۷۴ مدرسه ۵ نفره داریم یعنی حدود 
۵۲۰۰ مدرسه زیر پنج نفره وجود دارد که در دورافتاده ترین منطقه کشور حتی 
در مناطق صعب العبور حتی اگر کودک استثنایی در آن منطقه صعب العبور 

باشد، شرایط آموزش برای وی فراهم می شود.
معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه ســایر دستگاه ها 
مانند ســازمان برنامه و بودجه، وزارت کشــور، وزارت کار وزارت تعاون کار و 
رفاه اجتماعی، شورای عالی رفاه، نهادهای حمایتی مثل کمیته امداد حضرت 
امام، سازمان بهزیستی و بنیاد مستضعفان و وزارت بهداشت تکالیفی را برای 
شناســایی شــرایط افراد دور مانده از تحصیل برعهده دارند ادامه داد: قانون 
حمایت از اطفال و نوجوانان علاوه بر برشمردن وظایف قانونی دستگاه ها در این 
زمینه، بازماندگی از تحصیل را یک وضعیت مخاطره آمیز محسوب کرده که 
موجب مداخله و حمایت قانونی از طفل و نوجوان بازمانده از تحصیل می شود.
طریفی ادامه داد: در ماده ۷ فصل سوم این قانون ) جرائم و مجازاتها( نیز مقرر 
شده که هر یک از والدین، اولیاء یا سرپرســتان قانونی طفل و نوجوان و تمام 
اشــخاصی که مســئولیت نگهداری، مراقبت و تربیت طفل را برعهده دارند، 
چنانچه برخلاف مقررات قانون تأمین وســایل و امکانــات تحصیل اطفال و 
جوانان ایرانی مصوب ســال ۵۳ ، از ثبت نام و فراهم کردن موجبات تحصیل 
طفل و نوجوان واجد شرایط تحصیل تا پایان دوره متوسطه امتناع کنند یا به 
هر نحوی از تحصیل او جلوگیری کنند، به انجام تکلیف یادشده و جزای نقدی 

درجه هفت قانون مجازات اسلامی محکوم می شوند.
وی با بیان اینکه در ماده ۸ این قانون نیز مقرر شده است که هر کس با تهدید، 
ترغیب یا تشویق موجب فرار طفل یا نوجوان از خانه یا مدرسه و یا ترک تحصیل 
وی شــود یا اطفال یا نوجوانان را بدین منظور فریب دهد و یا موجبات آن را 
تســهیل یا فراهم کند، در صورت فرار یا ترک تحصیل، حسب مورد به یک یا 
چند مورد از مجازات های درجه شش قانون مجازات اسلامی محکوم می شود 
اظهار کرد: در  صورت عدم تحقق فرار یا تــرک تحصیل، برای بار اول با اخطار 
پلیس ویژه اطفال و نوجوانان مواجه و در صورت تکرار به مجازات فوق محکوم 
می شــود لذا در کنار اقدامات فرهنگی و ایجابی که در این زمینه باید صورت 
بگیرد، اقدامات قانونی تعیین شده نیز باید به صورت جدی تری پیگری شوند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران از هدر رفت ۲۲ درصدی در این 
شهر خبر داد و گفت: ۱۱ درصد این هدررفت در ۲۲ هزار کیلومتر شبکه آب روی 
می دهد. محسن اردکانی در دویست و سی و نهمین جلسه علنی شورای اسلامی 
شهر تهران که به عنوان مهمان ویژه حضور پیدا کرده بود، در پاسخ به سوالات و 
پیشنهادات اعضای شورای اسلامی شهر تهران، افزود: تهران رشد بسیار خوبی در 
دسترسی به شبکه فاضلاب داشته و هشت هزار و ۲۰۰ کیلومتر از ۹ هزار کیلومتر 
سیستم فاضلاب اجرایی شده است. تمام مشکلات تصفیه خانه خرگوش دره برطرف 
شده و در حال انتخاب پیمانکار است. بی تردید در سال جاری عملیات اجرایی آن 
انجام خواهد شد. تصفیه خانه شهر آفتاب نیز در مرحله انتخاب پیمانکار است که 

به این ترتیب دسترسی به شبکه فاضلاب از ۵۵ درصد به ۷۵ درصد خواهد رسید.
وی با بیان اینکه تأمین آب اضطراری در تهران به گونه ای اســت که در معدود 
شهرهایی در دنیا اینچنین اجرایی می شود، اظهار کرد: در بیمارستان ها نقاطی 
تعیین شده و هر کجا که شهرداری اعلام کند مشکلی برای تعبیه مخازن نداریم. 
برای مثال بیمارستان امام خمینی)ره( یکی از مواردی است که می توان نسبت به 

تعبیه مخزن در آن اقدام کرد.
مدیرعامل آب و فاضلاب اســتان تهران با تأکید بر اینکه هنوز مصوبات برنامه 
هفتم ابلاغ نشده و براساس برنامه های قبل اقدامات انجام می شود، افزود: قانون 
جدید می گوید باید ۱۰ درصد از تعرفه ها استفاده شود؛ اما هنوز قانون ابلاغ نشده 
و براســاس قانون قبل اقدامات خود را انجام می دهیم. این آمادگی را داریم که 
تصفیه خانه منطقه ۱۹ را از محل تبصره ۳ به طور موقت تحویل بگیریم. با این 

واگذاری می توانیم فاضلاب منطقه را به تصفیه خانه مورد نظر انتقال دهیم.
وی تصریح کرد: هیچ آب فاضلابی وارد شبکه آبی نمی شود مگر اینکه استاندارد 
آن تأیید شده باشد. آب تهران از میانگین استانداردهای جهانی بالاتر است. آب در 
دیگر شهرهای دنیا آب بهداشتی است؛ اما در تهران آب بهداشتی و شرب تولید 

می شود و سلامت آن کاملا تضمین شده است.
اردکانی در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره به اینکه یکی از مصوبات 
شورای شهر تهران باید این باشد که تجهیزات کاهنده برداشت آب در تأسیسات 
شهری نصب شــود، افزود: در تهران میزان هدررفت آب ۲۲ درصد است که ۱۱ 
درصد آن در ۲۲ هزار کیلومتر شــبکه آب است و بخشــی از درآمد تبصره ۳ به 
بازسازی شبکه فرســوده اختصاص دارد. ۱۱ درصد هدررفت نیز پرتی ظاهری 
است که آمار آن را نداریم. مدیریت پرتی شبکه آب در سال گذشته بیش از هر سال 
دیگری بوده است. آبفا و شهرداری خود را مکلف می داند ۹۵۰ نقطه اتصال را اصلاح 

کنند که این اقدامات در حال انجام است.
طرح کالابرگ الکترونیک درحالی از خردادماه سال ۱۴۰۲ 
به صورت سراسری در کشور اجرا شد که آخرین مرحله آن 
در قالب طرح فجرانه تا اردیبهشت ماه امسال به اجرا درآمد، 
اما تداوم اجرای آن در سال ۱۴۰۳ نیازمند تخصیص اعتبار و 
تصمیم گیری جدید شد؛ اما اکنون بنا بر مصوبه هیات وزیران، 
وزارت رفاه مکلف به اجرای طرح کالابرگ الکترونیک، از محل 

اعتباراتِ قانون بودجه امسال شده است.
طرح کالابرگ الکترونیک برای اولین بار به دنبال حذف ارز 
ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی و به منظور جبران 
زیان مصرف کنندگان توسط قانونگذار وضع و به دولت تکلیف 
شد. در ابتدا برای طراحی الگو و مدل کالابرگ الکترونیکی، 

پایلوت طرح اجرا شد.
اما از خردادماه سال ۱۴۰۲ طرح به صورت سراسری در کل 
کشور به اجرا درآمد؛ به گونه ای که به مرور و با گسترش اجرای 
آن هفت دهک درآمدی در صورتــی که ۲۰۰ هزار تومان از 
مبلغ یارانه خود را از میان ۱۱ قلم کالای سبد غذایی تعریف 
شده خریداری می کردند، مشمول دریافت یارانه تشویقی 
۱۲۰ هزار تومانی می شــدند. مرحله جدیــد و بزرگ طرح 

کالابرگ الکترونیکی با عنوان طرح فجرانه نیز در راســتای 
حمایت مضاعف از سبد غذایی خانوار یارانه بگیر از دهه فجر 
به مدت سه ماه )از ۱۷ بهمن تا ۱۷ اردیبهشت ماه( آغاز شد و 
کلیه خانوار دهک های اول تا هفتم مشمول ۲۲۰ هزار تومان 

اعتبار تشویقی خرید ۱۱ قلم کالابرگی شدند.
اکنون اما هیــات وزیــران در مصوبه جدید در جلســه ۹ 
اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۳ به پیشنهاد وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی و به استناد اصل ۱۳۸ قانون اساسی جمهوری 
اسلامی ایران بندهایی را برای تداوم اجرای این طرح در سال 
جاری مصوب کرده اســت. براساس بند یک این مصوبه، در 
اجرای جزءهای ۱ و ۲ بند الف تبصره ۸ قانون بودجه ســال 
۱۴۰۳ کل کشور )بخش اول( و به منظور استمرار اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیک در سال ۱۴۰۳، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی مکلف است نسبت به اجرای طرح مذکور از محل 
اعتبارات مصوب مربوط در قانون بودجه سال جاری اقدام کند. 
طبق تبصره این بند، اقلام کالاهای اساسی مشمول طرح و 
نحوه توزیع یارانه بین اقلام مذکور مطابق با مصوبات ستاد 

هماهنگی اقتصادی دولت است.

معاون امور املاک ســازمان ثبت اســناد و املاک کشور 
گفت: تا پایان سال ۸۰ درصد عرصه های کشاورزی منجر 

به صدور سند می شود.
صفدر کشاورز معاون امور املاک ســازمان ثبت اسناد و 
املاک کشور درباره وضعیت حدنگاری اراضی کشاورزی 
اظهار کرد: از ۱۵ میلیون هکتار عرصه های کشاورزی که 
برابر اعلام رســمی ســازمان امور اراضی در سطح کشور 
موجود اســت تا فروردین ماه ۱۴۰۱ قریب به ۵۰۰ هزار 
هکتار معادل ۴ درصد منجر به تهیــه نقش حدنگاری و 

صدور اسناد مالکیت تک برگی شده بود.
وی افزود: با تشــکیل کارگروه های مختلف و در راستای 
اجرای دستورات صادره رئیس قوه قضائیه همچنین رئیس 
سازمان ثبت اسناد و املاک، بالغ بر ۹ میلیون و ۶۰۱ هزار 
و ۲۱۴ هکتار معادل ۶۳ درصد عرصه های زراعی کشور از 
فروردین ماه ســال ۱۴۰۱ تاکنون تثبیت، نقشه حد نگار 

تهیه و منجر به صدور سند مالکیت شده است.
معاون امور املاک سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: 
ریاست سازمان ثبت اسناد کشــور همواره اعلام کرده اند 

برنامه ریزی سازمان ثبت اسناد این است که تا پایان سال 
جاری باقیمانده اســناد زراعی را مستندســازی و اسناد 
مالکیت را صادر کند بر همین اساس ۸۰ درصد عرصه های 

کشاورزی تا پایان سال منجر به صدور سند می شود.
وی ادامه داد: البته تا تصویب قانون »الزام به تنظیم سند 
رســمی معاملات اموال غیرمنقول« با موانع و مشکلاتی 
روبرو بودیم که از جمله آن قانون جلوگیری از خرد شدن 
اراضی زراعی بود که عملًا امکان صدور سند مالکیت برای 
قطعات زیر حد نصاب را به ما نمی داد، ولی با تصویب این 
قانون و ابلاغ آن مانع صدور اســناد مالکیت برای قطعات 

پایین تر از حد نصاب مرتفع شده است.
معاون امور املاک ســازمان ثبت اســناد و املاک کشور 
بیان کرد: امیدواریم با تسهیل موضوع و همچنین انسجام 
بیشتر در حوزه ســازمان ثبت اسناد املاک کشور به ویژه 
در معاونت املاک بتوانیم هدفی که ریاست سازمان ثبت 
اسناد تعریف کرده اند را عملیاتی کنیم و تا پایان سال نقشه 
حد نگار تهیه و اســناد مالکیت ۸۰ درصــد از عرصه های 

کشاورزی را صادر کنیم

فرایند شناسایی و جذب کودکان خارج از مدرسه هدررفت ۲۲ درصدی آب در تهران
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سرمقاله

توسعه اشتغال 
با رونق تولید

با رونق تولید ملــی، رونق 
اشتغال و سایر مسائل اقتصاد 
ایجاد شده و تورم کاهش می 
یابد. هرچــه عرضه و تولید 
تقویت شود و بر تقاضا غلبه یابد، عملا فشار تقلیل 
دهنده ای را بر کاهش نرخ تورم خواهد داشــت. 
رونق تولید ملی به معنای اشتغال بیشتر جوانان 
ایرانی است. در کنار این اقدامات باید تجدید نظر 
اساسی در سیاســت های تجاری کشور به عمل 
آید. از ســوی دیگر اصولا ۹۰ درصد فعالیت های 
اقتصادی روستاها، در مشاغلی، چون کشاورزی 
خلاصه می شود. شاید یکی از این دلایل این باشد 

که بخش کشاورزی...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه 3
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افزایش 1.8 برابری نرخ بازگشت محققان مقیم خارج به کشور

فروش ۵3۰ همتی 
فناوری در سال گذشته

فرزین: نقدینگی در فروردین ماه به 24.1درصد کاهش یافت

کاهش  رشد  پایه  پولی  و  نقدینگی
صفحه2

صفحه3

دولت  شهید  رئیسی  رکورددار  کاهش  نرخ  بیکاری
تدابیر   رئیس   جمهور   باعث   اشتغال   هزاران   بیکار   شد

معاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رئیس جمهور با بیان اینکه آیت الله رئیسی به همه 
وزرا تاکید می کرد که حتی اگر نخبگان حوزه های 
شما با دولت موافق و همراه نیســتند، نظرات آنها 
دریافت و از آنها استفاده شــود، گفت: این رویکرد 
موجب شد که سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱، 
همکاری هایمان با ایرانیان مقیم خارج از کشــور، 
۳ برابر شــود و همچنین بازگشت نخبگان از ۲۰۰ 
دانشگاه برتر دنیا به کشور، ۱.۸ برابر ارتقاء یافته است. 
به گزارش ایسنا، دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی 
با حضــور در بخش گفت وگوی ویژه شــبکه خبر 
صدا و سیما ضمن تسلیت شهادت رئیس جمهور، 
ابزار امیدواری کرد کــه مکتب خدمت خالصانه ای 
که آیت الله رئیســی پایه گذار آن بودند و برای آن 
نماد شدند، مستدام در کشور بماند و هر روز شاهد 
پیشرفت ایران و درخشش آن در جهان باشیم. وی با 
اشاره به نوع نگاه آیت الله رئیسی به زیست بوم فناوری 
ایران، اظهار کرد: در یک هفته گذشته درباره ابعاد 
شخصیتی شهید جمهورمان صحبت های زیادی 
شد که با توجه به فضای اندوه و احساسی که مردم 
داشتند، عمده توجهات به سمت منش، رفتار، اخلاق 
و خلوص و خستگی ناپذیری ایشان بود و من به عنوان 
معاون کوچک ایشان که در حوزه علمی و فناوری 
به ایشان کمک می کردم، قویا معتقدم که حضرت 
آیت الله رئیسی یک مدیر راهبردی تمام عیار بود. 
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه اقتصاد دانش بنیان 
برای آیت الله رئیســی تنها یک اصلاح عنوان نبود، 
بلکه تغییر راهبردی جدی در حوزه علم و فناوری 
کشور بود، گفت: در سال های اول انقلاب و حتی ۳ تا 
۴ دولت قبل، عمده رشد و پیشرفت کشور بر مبنای 
اقتصاد منبع پایه بوده است و در این راستا عموما بر 
پایه منابع نفتی و معادن، اقتصاد کشــور را توسعه 

دادیم، به این معنا که نفت را...

آگهی فراخوان مناقصه دو مرحله ای 
شماره 1403/3

شــرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد میکروداکت 
4کاناله1۰*14، میکروداکت 7کاناله1۰*14، کانکتور میکروداکت 

14*1۰ را از طریق مناقصه عمومی خریداری نماید.
متقاضیان شــرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
 بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس

 www.tci.ir یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان
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اقتصاد2
ایران

معافیت مالیاتی برای مالکان 
خوش حساب

عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: معافیت 
مالیاتی ۱۰۰ درصدی و بســته های تشویقی 
برای مالــکان خوش حســاب در نظر گرفته 

خواهد شد. 
اقبال شــاکری عضــو کمیســیون عمران 
مجلس با بیان اینکــه قانون تنظیم گیری در 
مجلس یازدهــم تصویب شــد گفت: هدف  
قانون تنظیم گیری بازار مسکن است و تمامی 
کنشــگران بازار مســکن از جمله مشاوران 
امــاک، مســتاجران و مالکان بــازار، بانک 
ها، شــهرداری در این قانون نقــش دارند و 
 برای آنهــا برنامه  و احکامــی در نظر گرفته 

شده است.
وی افزود: برای بخشــی از معامات و دارایی 
های بازار مسکن که  اثر گذار است احکامی در 
نظر گرفته شده و برای خانه  های خالی و زمین 
های رها شده هم برنامه های را در دستور کار  

قرار داده ایم. 
شاکری اظهار کرد: ابتدای هفته شورای عالی 
مسکن تشکیل جلسه داد و در این شورا سقف 
اجاره با توجه به نرخ تورم در مناطق مختلف 
و استان ها تعیین شد که این اقدام حاکی از 
آن اســت دولت اهتمام دارد بازار مسکن را 

کنترل کند.
وی بیــان کرد:بخــش اعظمــی از قانــون 
متکی بــه برنامه های کوتاه مدت اســت که 
طبق ایــن قانون کنشــگران بازار مســکن 
 بــه ســمت برنامه هــای تشــویقی هدایت 

می شوند. 
وی اظهار کرد: معافیت هــای مالیاتی برای 
مالکان واحدهای مسکونی در نظر گرفته می 
شود به طوری که اگر مالکان  واحدهای های 
خود را دو یا سه ساله اجاره دهند و یا از سقف 
قیمتی در نظر گرفته شده کمتر اجاره بدهند 
 از معافیت های مالیاتی ۱۰۰ درصد بهره مند 

می شوند.
شــاکری گفت: همچنیــن اگر مشــاوران 
امــاک تعرفه های خــود را ثبــت نکنند از 
تمامی اقدامات حقوقی منع می شــوند و اگر 
پرداختی غیــر از مبایعه نامه صــورت گیرد 
 تمامی حســاب هــای تجاری آنهــا کنترل 

می شود.

کاهش قیمت خودرو های برقی 
با مشوق های وزارت صمت

مدیر طرح خودرو های برقــی وزارت صمت 
با بیان این کــه وزارت صمت مشــوق هایی 
را برای توســعه خودرو های برقــی در نظر 
گرفته اســت گفت: این مشوق ها باعث شده 
قیمت خودرو هــای برقی وارداتــی ارزانتر 
 از خودرو هــای بنزینــی مشــابه وارداتــی

 باشد.
مدیر طرح خودرو های برقــی وزارت صمت 
گفت: وزارت صمت مشوق هایی را برای توسعه 
خودرو های برقی در نظر گرفته است که منجر 
به افزایش عرضه و کاهش قیمت این خودرو ها 

می شود.
حســن کریمــی ســنجری افــزود: وزارت 
صمــت تعرفــه واردات خودرو هــای برقی 
را به شــدت کاهــش داد بطــوری که هم 
اکنون تعرفــه واردات در حــد صفر درصد 
 اســت، این موضوع باعث شــده قیمت آنها 

پایین بیاید.
وی ادامه داد: با توجه بــه اینکه خودرو های 
برقی یکبار در سامانه یکپارچه فروش خودرو 
عرضه شده بودند و اســتقبال چندانی از آنها 
نشــده بود، شــورای رقابت این خودرو ها را 
بعنوان خودرو های رقابتی در نظر گرفت و بر 
همین اساس قوانین فروش و قیمت گذاری 
خودرو های بنزینی شامل خودرو های برقی 

نمی شود.
کریمی ســنجری با اشــاره به اینکه قیمت 
ایــن خودرو ها را صرفــا ســازمان حمایت 
تولیدکنندگان و مصرف کننــدگان تعیین 
می کند، گفت: درواقع با اســتفاده از جداول 
و صورت های مالی تامیــن کنندگان، قیمت 
تعیین می شــود بطــوری کــه هزینه های 
مالی خرید و انتقال ایــن خودرو ها تا مقصد 
محاســبه و قیمت بر اســاس آنها مشخص 
می شــود، همچنیــن مشــوق ها باعــث 
شــده قیمت خودرو هــای برقــی وارداتی 
 ارزانتــر از خودرو هــای بنزینــی مشــابه

 وارداتی باشد.

اخبار

رییس کل بانک مرکزی با 
تأکید بر اینکه نظام بانکی 
همچنان نیازمند اصاحات 
اساسی است، گفت: خیلی 
از ناترازی هایی که الآن در 
نظام بانکی می بینیم، ناشی از سیاست هایی است 

که دولت به بانکها تحمیل می کند.
محمدرضا فرزیــن رییس کل بانــک مرکزی در 
سی ویکمین همایش ســالانه سیاست های پولی و 
ارزی با موضوع اصلی »بازآرایی سیاست های پولی 
و نظارتی؛ با نگاهی به قانون جدید بانک مرکزی« 
اظهار داشت: من هم وظیفه می دانم مجدداً عرایضم 
را با گرامیداشت یاد و خاطره شهید جمهور شروع 
کنم؛ کمتر به ابعاد مدیریتی ایشان پرداخته شده 

است.
وی افزود: در قانون جدید بانک مرکزی ما به جای 
شــورای پــول و اعتبار، هیئــت عالــی داریم که 
به پیشــنهاد رییس کل و با حکــم رییس جمهور 
انتخاب می شــوند؛ نهایتــاً چهار نفــر در ذهنم 
جمع بندی شــد، بعد از جلســه با رییس جمهور 
عرض کردم؛ "افرادی را انتخاب کردم و خواســتم 
قبل از رسمی شدن، نظر ایشان را بدانم."، گفتند؛ 
"باید دو شــرط داشته باشــند؛ یک کار بانکی بلد 
باشند و دوم افرادی باشــند که با شخص خودت 
هماهنگ باشــند."، گفتند؛ "هرکسی این شرایط 
را داشــت من حتماً قبول می کنم”. فرزین گفت: 
ایشان در تمام موارد حرفه ای همیشه سمت قانون 
و مقررات می ایستادند و  کمتر ورود غیرکارشناسی 

انجام می دادند.
او در ادامه گفت: عاوه بر ابعاد شخصیتی که آقای 
رییسی به عنوان یک سیاستمدار شرافتمند عمل 
می کردند در تصمیمات حرفه ای نیز دســت افراد 
را باز می گذاشــتند که تصمیمات حرفه ای گرفته 
شود؛ مردد بودیم همایش را برگزار کنیم یا به تعویق 
بیندازیم ، نهایتاً باتوجه به فرمایشــات مقام معظم 
رهبری که هیچ کاری بــه تعویق نیفتد، تصمیم به 

برگزاری همایش در تاریخ معین گرفتیم.
فرزین با ابراز اینکه "تاش می کنیم با اصاح ساختار 
در بانک مرکزی، اعمال قدرت بانک را در سیاست ها 
داشته باشیم."، گفت: سیاست تثبیت را سال قبل 
اعام و اجرا کردیم، ازآن جایی که تورم ما 2۰ درصد 

بیش از آمار بلندمدت بود، نقدینگی هم همین طور؛ 
و فعالان اقتصــادی امکان پیش بینــی اقتصاد را 
نداشتند، این سیاســت را اجرا کردیم. رییس کل 
بانک مرکزی با تأکید بر اینکه نظام بانکی همچنان 
نیازمند اصاحات اساسی است، تصریح کرد: خیلی 
از ناترازی هایی که الآن در نظــام بانکی می بینیم، 
ناشی از سیاســت هایی اســت که دولت تحمیل 

می کند به بانکها.
او در ادامه گفت: ســال قبل خیلی فکر کردیم که 
هدفمان را اعام کنیم یا خیر، نهایتاً هدف رشــد 
نقدینگــی را اعام کردیم؛ بــرای دولت هم خوب 
بود و همکاری شد به ســمت 25 درصد برویم ولی 
نهایتاً 24.3 درصد شد و کمتر از هدف گذاری هم 
شد، رشــد پایه پولی هم کاهش شدیدی داشت و 

28 درصد شد.
وی با ابراز اینکه "حفظ نرخ رشد کار سختی است 
ولی تاش می کنیم در این محدوده حفظ کنیم."، 
گفت: هر هفته حجــم نقدینگی بــازار را کنترل 
می کنیم؛ از ســپرده قانونی هم استفاده کردیم؛ از 
مجموعه سیاســت های متعارف و نامتعارف پولی 
کنار هم برای کنترل نقدینگی اســتفاده کردیم. 
فرزین با اشــاره به رشــد پول گفت: رشد پول به 
۱2.8 درصد در اردیبهشــت ماه رســیده است و 
نشــان می دهد انتظارات تورمی در ایران درحال 

کاهش است.

فرزین با اشــاره به تفاوت تورم مرکــز آمار و بانک 
مرکزی، گفت: اگرچه اعداد ما با مرکز آمار متفاوت 
است ولی تغییرات آن مشابه هم هست. او با تذکر 
"اگر می خواهیم جهش تولید محقق شود نیازمند 
جهش منابع خواهیم بود." ادامــه داد: دولت باید 
بتواند خودش را تأمین مالی کند؛ باید با پول بیرونی 
که وارد اقتصاد می شود، رشــد را در سطح بالایی 

نگه داریم.
رییس کل بانک مرکزی با اشــاره به تحولات بازار 
ارز گفت: قیمت دلار در بازارغیررســمی هرچند 
با جهش مواجه می شــود ولی به ســرعت کاهش 
می یابد، در حمله نظامی ایران به اسراییل قیمت 
ارز شــبانه افزایش یافت ولی از فردای همان روز از 
جهش قیمتی کاسته شد. ضریب تغییرات نرخ ارز 
در بازار غیررسمی که دست ما نیست و خیلی نرخ 
های ان در خارج کشــور و کانال ها شکل میگرد با 
کاهش همراه بوده است. 3۰ تا 4۰ کانال داریم که 
نرخ های مختلفی میزنند و انتظارات بازار را شکل 
میدهند، اینهــا میخواهند انتظــارات منفی را در 
جامعه ایجاد کنند البته نمیتوان نقش انتظارات را 

در بازار غیررسمی نادیده گرفت. 
وی با بیان اینکه نرخ حواله ی نیما یکی از نرخ های 
مهم و اثرگذار در کشور اســت، افزود: همین باعث 
کاهش نرخ تورم در کشــور شده اســت. نرخ تورم 
مسکن اردیبهشت ماه ۱2.3 درصد بوده درحالی که 

پارسال بالای ۱۰۰ درصد بوده است؛ جلوی افزایش 
شدیدرا گرفته ایم.

رییس کل بانک مرکــزی درباره تراز تجاری گفت: 
حســاب ســرمایه منفی به معنای افزایش دارایی 
های خارجی است؛ فرار ســرمایه زمانی است که 
مردم و تجار نسبت به آینده نگران هستند و دارایی 
را به ارز تبدیل می کنند؛ عده ای می گویند منفی 
بودن تراز تجاری بخاطر این است که ما نرخ ارز را 
نگه داشته ایم. درحالی که اینطور نیست با کاهش 
نرخ ارز صادرات افزایش یابد، ریشــه صادرات در 
تولید است. در بلندمدت با کاهش ارزش پول ملی 
صادرات افزایشی نمی شــود و مطالعات ما این را 

نشان نمیدهد.
او با طرح این پرســش که چرا بازار سرمایه منفی 
است؟ گفت: ما اسفند اوراق 3۰ درصدی داشتیم 
ولی بازار سرمایه ماه هاست منفی است و باید علت 
بررسی شــود.نباید از اجرای سیاست های ما بازار 
سرمایه آســیب ببیند و ما اصا چنین قصدی هم 

نداریم.
فرزین گفت: اگر بخواهیــم تورم کاهش یابد حتما 
باید بازنگری در نرخ های سود داشته باشیم تا نرخ 
ها کمتر شود. او همچنین در ادامه به عملکرد مرکز 
مبادله اشاره و تصریح کرد: ما به طا عنوان تنظیم 
گری ورود میکنیم؛ هر تغییری در طا روی ارز هم 
اثر می گذارد. به همین دلیل در مرکز مبادله حوزه 
طا را فعال کرده ایم. رئیــس کل بانک مرکزی با 
اشــاره به اینکه سهم تســهیات خرد و خانوارها 
از تســهیات پرداختی شــبکه بانکی در سه سال 
دولت سیزدهم بیشتر شد و از کمتراز ۱3درصد به 
بیش از ۱8 درصد در سال ۱4۰2 رسید، گفت: تورم 
تولیدکننده هم که پیش نگــر تورم مصرف کننده 
است، پیش از دولت ســیزدهم به ارقام سه رقمی 
رسیده بود، اکنون به 23درصد کاهش یافته است. 
امیدواریم با اجرای سیاست های کنونی نرخ تورم 
نقطه به نقطه مصرف کننده نیز تا پایان ســال به 

کانال 2۰درصد کاهش یابد.
فرزین با بیان اینکه قصد انحــال بانکها را نداریم 
و انحال آخرین راه اســت، گفــت: در نظام بانکی 
تعدادی بانک ناتراز داریم که تعدادی هم ناترازی 
درحال افزایش است؛ البته تعدادی ناشی از مطالبات 
از دولت است و برخی هم ناشی از مشکات نظارتی 
بوده است. به بانکهای مختلف برنامه اصاحی دادیم 

و دایما رصد میکنیم.

فرزین: نقدینگی در فروردین ماه به ۲۴.۱درصد کاهش یافت

کاهش رشد پایه پولی و نقدینگی

رئیس کل گمرک اعلام کرد:
افزایــش ۸ درصدی صادرات 

محصولات پتروشیمی
رئیس کل گمرک اعام کرد: صادرات محصولات 
پتروشــیمی کــه 44 درصــد از ارزش صادرات 
غیرنفتی کشــور را در دو ماهه اول امسال به خود 
اختصاص داده، از نظر وزنــی 4.5 درصد و از نظر 

ارزشی هشت درصد افزایش یافته است.
محمد رضوانی فر، معاون وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی گفت: صادرات محصولات پتروشــیمی 
طی دو ماهه فروردین  و اردیبهشت  امسال به 8.3 
میلیون تن به ارزش 3.5 میلیارد دلار رسیده که 
نسبت به مدت مشابه پارســال که حدود هشت 
میلیون تن و به ارزش 3.2 میلیون دلار بوده است، 
از نظر وزنی 4.5 درصد و از نظر ارزشــی هشــت 
درصد افزایش یافته اســت. وی اظهار کرد: این 
میزان صادرات از نظر وزنــی 35 درصد و از نظر 
ارزشــی 44 درصد از صادرات غیرنفتی کشور را 
به خود اختصاص داده است. رضوانی فر گفت: 2۰ 
قلم محصولات پتروشیمی طی دو ماهه نخست 
امسال صادر شده که پروپان مایع شده، متانول، 
بوتان، گاز طبیعی مایع شــده و گازهای نفتی و 
هیدروکربن های گازی مایع شده بیشترین حجم 
صادرات محصولات پتروشیمی را شامل می شود.

رئیس کل گمرک ایران اظهار کرد: این میزان رشد 
وزنی و ارزشی صادرات محصولات پتروشیمی در 
دو ماهه اول امسال امیدوارکننده است و نشانگر 
روند افزایشی مناســب در صادرات محصولات و 

فرآورده های پتروشیمی در سال جاری است.

خاندوزی: با موسســات ناتراز 
برخورد می کنیم

وزیر اقتصاد به ساماندهی موسسات اعتباری اشاره 
و تصریح کرد: امیدواریم امسال هم خبرهای خوبی 
درباره ساماندهی موسسات ناتراز اعام کنیم؛ بدون 
تعارف و اغماض با ناترازی ها برخورد خواهیم کرد.

سیداحسان خاندوزی در سی و یکمین همایش 
سیاســت های پولی و ارزی اظهارداشــت: بنگاه 
داری ۱3 بانک تحت مدیریت دولت از ســال 94 
تا شهریور ۱4۰۰ مجموعا 54هزار میلیارد تومان 
دارایی مازاد واگذار شد درحالی که در این سه سال 
بیش از 95 همت از دارایی های مازاد واگذار شده 
است؛ 52 همت هم سهام واکذار شــد. او با بیان 
اینکه محدودیت های مالی ســه ســال گذشته 
مشخص اســت؛ افزود: 275 هزار میلیارد تومان 
افزایش سرمایه داشــتیم که رشد ۱2۱ درصدی 
دارد. فقط ۱5 درصد از تجدیــد ارزیابی ها بوده 
است. ستاد اقتصادی دولت اهتمام ویژه ای برای 
جبران عقب افتادگی های گذشته داشته است. 
وی به ساماندهی موسسات اعتباری اشاره و تصریح 
کرد: امیدواریم امسال هم خبرهای خوبی درباره 
ســاماندهی موسســات ناتراز اعام کنیم؛ بدون 
تعارف و اغماض با ناترازی ها برخورد خواهیم کرد. 
خاندوزی گفت: اندازه اسمی اقتصاد 45 درصد رشد 
داشته و سوال این است که چه میزان نقدینگی باید 
برای این رشد تخصیص دهیم. در دولت بر کنترل 
نقدینگی با تاکید بر کنترل مقداری ترازنامه بانکها 

اجماع نظر داریم. ولی نیازمند مکمل هایی است.

رشــد ۱۷ درصدی صادرات 
پسته ایران به اروپا 

مرکز آمار اروپا اعام کرد صادرات پســته ایران 
به اتحادیه اروپا در ســه ماهه نخست سال جاری 
میادی با رشــد ۱7 درصدی به 34 میلیون یورو 
رســیده اســت. مرکز آمار اروپا )یورو استات( از 
صادرات 34 میلیون یورویی پسته ایران به اروپا در 
سه ماهه نخست 2۰24 خبر داد که این رقم با رشد 
۱7 درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه 
شده است. صادرات پسته ایران به اتحادیه اروپا در 
سه ماهه نخست سال میادی گذشته 29 میلیون 
یورو اعام شده بود. بر اساس این گزارش صادرات 
پسته با پوســت ایران به اروپا در ماه های ژانویه تا 
مارس امســال با افت 3 درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال قبل مواجه شده و به 8.7 میلیون یورو 
رسیده است. ایران در سه ماهه نخست 2۰23 بالغ 
بر 9 میلیون یورو پسته با پوست به اروپا صادر کرده 
بود. صادرات مغز پسته ایران به اروپا در این دوره با 
رشد 2۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
مواجه شده و به 25.3 میلیون یورو رسیده است. 
ایران در سه ماهه نخست سال قبل 2۰ میلیون یورو 

مغز پسته به اروپا صادر کرده بود.
آلمان بزرگ ترین واردکننده پسته از ایران در سه 
ماهه نخست 2۰24 بوده است. از کل صادرات 34 
میلیون یورویی پسته ایران به اروپا در این دوره 7۱ 
درصد برابر با 24.3 میلیون یورو مربوط به واردات 

آلمان از ایران بوده است.
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مدیرکل برنامه ریزی، پایش و مطالعات راهبردی 
مرکز توســعه تجارت الکترونیکی وزارت صمت 
گفت: در حال حاضر ۱2 میلیارد دلار حجم اقتصاد 
ما دریا محور است که حتی به یک درصد اقتصاد 
جهان هم نمی رسد. عربشاهی مدیرکل دفتر برنامه 
ریزی پایش و مطالعات راهبردی مروز توســعه 
تجارت الکترونیک گفت: خوشبختانه حوزه تجارت 
الکترونیک روند رو به رشدی داشته به طوری که 
سالیانه شاهد رشــد 7۰ درصدی در این بخش را 

شاهد هستیم.
 او افزود: یکی از راهبردهــای اصلی ما در تجارت 
الکترونیــک بحث صادرات در این بخش اســت 
به طوری کــه از طریق لجســتیک هوشــمند 
به کشــورهای دیگــر صــادر شــود باتوجه به 
حساسیت های خاص در حوزه دریا محور همچنان 
ما ۱۰ درصد  تولید ناخالص داخلی از طریق دریا 

محور تأمین می شود.

عربشــاهی افزود: باتوجــه به این که مــا ۶ هزار 
کیلومتر سواحل در جنوب و شمال کشور داریم 
نتوانستیم هنوز مطلوب در توسعه لجستیک دریا 
محور عمل کنیم به طوری که لجستیک دریایی 
هزینه کمتری در این بخش داریم بنابراین راهبرد 
اصلی ما توسعه تجارت الکترونیک از طریق دریا 

محور شکل گیرد.
او گفت: در خوش بینانــه ترین حالت ممکن ۱2 
میلیارد دلار حجم اقتصاد دریا محور ما است که 
حتی به یک درصد اقتصاد جهان هم نمی رســد. 
مدیرکل برنامه ریزی، پایش و مطالعات راهبردی 
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی یادآورشد: حوزه 
اقتصاد دریا محور در شــاخه های مختلف فنی و 
مهندسی، گردشگری، صید و تجارت فعال است 
که در دو سال اخیر تحولات مثبتی در این بخش 
روی داده اســت که امیدواریم در سال های آتی 

شاهد رشد مناسبی در این حوزه باشیم.

وی گفت: کاهش هزینه تجارت یکی از مهمترین 
گزینه ها و مولفه های تجارت الکترونیک مبتنی بر 
لجستیک هوشمند دریایی است. هرچه اقتصاد 
دریا فعال تر باشــد بخش داخل کشــور نیز این 

توجیه سرمایه گذاری را بیشتر حس می کند.
مدیرکل برنامه ریزی، پایش و مطالعات راهبردی 
مرکز توسعه تجارت الکترونیکی یادآورشد: باتوجه 
به این رویــداد که با حضور بیش از ۱۰ ســفیر از 
کشورهای مختلف در این مراسم شرکت کردند 
به نظر می رســد که می توانیــم از ظرفیت های 
مشــترک برای توســعه اقتصادی دریایی کشور 
و منطقه بهــره ببریم. وی گفــت: در این رویداد 
5۰ غرفه شامل 3۰ شــرکت دانش بنیان شرکت 
داشــتند و زمینه عقد قراردادهای مناســب نیز 
شکل گرفت و حدود 4 میلیارد دلار عقد قرارداد 

نیز به انجام رسید.
وی افزود: شرکت های دانش بنیان بسیار خوبی در 

کشور داریم که می توانند ظرفیت های استثنایی 
برای توسعه تجارت و جذب فناوری با تشکیل شرکت 
های چند ملیتی ایجاد کنند. مدیرکل برنامه ریزی، 
پایش و مطالعات راهبردی مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی یادآورشــد: طبق برنامه هفتم توسعه 
باید حداقل ده درصد تولید ناخالص داخلی تا پنج 
سال آینده به تجارت الکترونیک کشور اختصاص 
یابد. در این عرصه برش های یک ساله ای را پیش 
بینی کرده ایم. چشم انداز پایان برنامه هفتم توسعه 

رسیدن به 9 هزار همت بدون احتساب تورم است. 
سال گذشته 3 هزار همت حجم تجارت الکترونیک 
ما بود که پیش بینی می شــود که در ســالهای 
آینده به سرعت به این پیش بینی برسیم. توسعه 
الکترونیکی فرامرزی یکی از اولویت های ما است. 
هرچه از ظرفیت حمل و نقل و بنادر استفاده کنیم 
می توانیم با اتصال به تجارت الکترونیکی به توسعه 

جدی در این عرصه دست یابیم.

وزارت راه و شهرســازی در دولــت ســیزدهم 
تکمیل 25۰ هــزار واحد باقی مانده مســکن مهر 
را متعهد شــده اســت که تاکنون بیــش از ۱3۱ 
هزار واحد آن تکمیل و تحویل شــده و ۱۱8 هزار 
 واحد نیز در مراحــل تکمیل و فروش اقســاطی

 قرار دارد.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، مسکن مهر یکی 
از تعهدهایی اســت که تکمیل و اتمام آن را دولت 
سیزدهم بر عهده گرفت. این طرح با برنامه احداث 
2 میلیون و 2۰۰ هزار واحــد از دولت نهم و دهم، 
برنامه ریزی و اجرایی شــد و کار اتمام آن تا دولت 
سیزدهم به درازا کشید. بر اساس آمار ارائه شده در 
ابتدای دولت ســیزدهم نزدیک به 25۰ هزار واحد 
مسکن مهر تکمیل نشــده در سراسر کشور وجود 
داشت که تکمیل آنها با راهکارهای تامین مالی از 
سوی صندوق ملی مســکن و سایر منابع در برنامه 

قرار گرفت.
وزارت راه و شهرســازی در بخش مسکن در کنار 
اجرای قانون جهش تولید و نهضت ملی مســکن، 
تکمیل واحدهای باقی مانده مســکن مهر را نیز در 

برنامه قرار داد.
بر اساس گزارش ارائه شــده در هفدهمین جلسه 
شــورای عالی مســکن در پنجم خرداد ماه سال 
جاری، از حدود 25۰ هزار واحد باقی مانده مسکن 
مهر در دولت ســیزدهم، ۱3۱ هــزار و 29۱ واحد 

تکمیل شد و واحدهای باقی مانده مسکن مهر که 
در مراحل مختلف پیشــرفت فیزیکــی قرار دارند 
به رقم ۱۱8 هزار و 7۰9 واحد رســیده اســت. بر 
اساس آمار میزان فروش اقســاطی نشده مسکن 
 مهر و واحدهای باقی مانده در اســتان های کشور 

بدین شرح است:
تهران 3۰ هزار و 7۰۶ واحد، خوزستان ۱7 هزار و 
579 واحد، البرز ۱5 هزار و ۱88 واحد، خراســان 
رضوی هفت هزار و 25۶ واحــد، اصفهان ۶ هزار و 
7۶۶ واحد، کرمانشــاه ۶ هزار و ۶8۱ واحد، کرمان 
چهار هزار و 444 واحد، گیــان چهار هزار و ۱۰3 
واحد، آذربایجان شــرقی ســه هزار و 373 واحد، 
فارس 2 هزار و 94۶ واحد، لرســتان 2 هزار و 322 
واحد، گلستان 2 هزار و 228 واحد، قزوین 2 هزار 
و 8۰ واحد، ایام یک هزار و ۶5۱ واحد، آذربایجان 
غربی یک هزار و 5۱2 واحــد، مازندران یک هزار و 
442 واحد، هرمزگان یک هزار و 439 واحد، همدان 
یک هزار و 3۰4 واحد، سیســتان و بلوچســتان 
یک هزار و 24۶ واحد، ســمنان یک هــزار و 24۰ 
واحد، خراسان شــمالی 9۶4 واحد، بوشهر 849 
واحد، اردبیل 475 واحد، کردســتان 44۱ واحد، 
مرکزی 2۱5 واحد، یــزد ۱79 واحد، چهارمحال 
و بختیــاری 44 واحــد، کهگیلویــه و بویراحمد 
 ۱۶ واحــد، قــم ۱5 واحــد و خراســان جنوبی 

پنج واحد.

معاون رئیس جمهور با بیان اینکه طرح هایی داشتیم 
که نزدیک به 3۰ سال از شروع شان گذشته بود و نیمه 
تمام مانده بود، گفت: نظر رئیس جمهور این بود این طرح 
هایی که مردم از آنها خســته و دلزده شده اند را باید به 
نتیجه برسانیم. داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
کشور در ارتباط با سفرهای استانی رئیس جمهور شهید 
گفت: در دوره سه سالی که آقای رئیسی به مردم خدمت 
کردند حکمرانی مردم محور و مردم پایه بود و تنها چیزی 
که اهمیت داشت رضایت حداکثری برای مردم بود. از 
اقدامات مهمی که آقای رئیس جمهور به جد دنبال کردند 
موضوع سفرهای استانی ایشان به عنوان رویکردی که با 
مردم مواجه دقیق تری داشته باشند و از نزدیک مردم را 
ماقات کنند و در مورد آنها تصمیم بگیرندالگوی مدیریت 
حکمرانی بر اساس ذائقه و نیازهای مردم می تواند یک 
الگوی قابل اشاعه باشد برای همه کسانیکه می خواهند 

به مردم خدمت رسانی کنند.
وی افزود: ســفرهای اســتانی رئیس جمهور براساس 
مطالعات آمایشــی و بررســی های کارشناسی انجام 
میگرفت و مصوبات این ســفرها حاصل بررسی های 
میدانی و کارشناســی می بود قبل از ســفر توســط 
کارشناسان استان بویژه سازمان های مدیریت و برنامه 
ریزی استان ها، شوراهای توسعه و برنامه ریزی استان 
ها و مقامات استانی با نیازسنجی از مردم انجام میگرفت.

الویت هایی که در یک اســتان وجود دارد و به تفکیک 
شهرستان ها بررسی میشــد و جمع بندی اینها پیش 

نویس مصوباتی بود که برای معاونــت اجرایی رئیس 
جمهور ارسال میشد و در تهران هم قبل از سفر معاونت 
اجرایی تمام دســتگاه های ذیربط را دعوت می کردند، 
چون برخی از مصوبات مربوط به وزارت خانه های نیرو، راه 
و شهرسازی، آموزش عالی و به همین ترتیب همه دستگاه 
های اجرایی. منظور در خصوص محل تامین منابع مورد 
نیاز برای اجرای مصوبات سفرهای استانی گفت: سه منبع 
اصلی وجود دارد. بخشی از مصوبات استانی که عمدتا 
طرح های زیرساختی و زیربنایی هستند از محل بودجه 
عمومی دولت تامین میشود یعنی همان طرح های تملک 
دارایی ثابت که در پیوست قانون بودجه پیش بینی و درج 
میشود. بسیاری از این مصوبات تکمیل، تقویت و تسریع 
طرح هایی بوده که از سال های قبل شروع شده بود. به 
عنوان مثال طرح هایی داشتیم که نزدیک به 3۰ سال از 
شروع شان گذشته بود و نیمه تمام مانده بود. نظر رئیس 
جمهور این بود این طرح هایی که مردم از آنها خسته و 

دلزده شده اند را باید به نتیجه برسانیم.
اعتباراتی که تصویب کردیم بــرای طرح های عمرانی 
بیــش از 3۰۰ هزار میلیارد تومــان اعتبارات مصوبات 
بودجه عمومی بود، تقریبا به همین میزان هم از ســایر 
منابع باید تخصیص پیدا میکرد البته ما پیشرفت  مان 
در بودجه عمرانی بیشتر بود. در سایر منابع میزان تحقق 
نسبت به آنچه مصوب شده بود کمتر تحقق پیدا کرد. 
 ببینید اجرای این طرح ها یک رضایت نسبی را در تمام 

استان ها ایجاد کرد.

۱۲ میلیارد دلار حجم اقتصاد کشور دریا محور است

تخصیص ۳00 همت منابع برای طرح های عمرانیاتمام ۱۳۱ هزار واحد مسکن مهر

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

www.kASBOKARNEWS. ir1403روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3041 سه شنبه 8 خرداد ماه

اتاق اصنــاف ایــران در اطلاعیه ای بــه آگاهی 
تشــکل های صنفی، واحدهای صنفی نانوایی و 
عموم مردم می رساند: به منظور ساماندهی فروش 
نان به صورت غیرحضوری )سکوها و فروشگاه های 
اینترنتی، فروش تلفنی و …( دستورالعمل فروش 
اینترنتی نان تصمیم جلسه کارگروه تنظیم بازار 

مورخ ۱۴ اسفند ۱۴۰۲ ابلاغ شده است.
به موجب این اطلاعیه، منظور از ســکوی فروش 
غیرحضوری نان، بنگاه اقتصادی دارای مجوزهای 
لازم از مراجع ذی صلاح است که بستر مناسبت 
برای نمایش واحدهای تولیــد نان و محصولات 
عرضه شده توســط آنها، ثبت ســفارش خرید، 
بســته بندی، پیگیری ســفارش و تحویل نان به 

مشتریان را فراهم می کند.
بر اســاس ماده )۳( این دســتورالعمل، قیمت و 
وزن نان عرضه شده توسط نانوایی های یارانه ای 
در سکوها می تواند »مطابق نرخ نامه مصوب« یا 

»به صورت رقابتی« باشد. در حالت اول، متناسب 
با حجم فروش نان، نانوایی های یارانه ای )نوع ۱ و 
۲( بر روی سکو، کمک هزینه نانوا، مشابه فروش 

حضوری پرداخت می شود.
ماده )۴( این دســتورالعمل تاکیــد دارد: »نرخ 
و مقدار انــواع افزودنی به نان )کنجد، ســبوس، 
انواع ســبزیجات و…( هزینــه خدمات فروش 
غیرحضوری، هزینه بســته بندی و هزینه حمل 
و تحویل نان، می تواند به صورت توافقی بین نانوا 
و ســکو تعیین و باید به صورت شفاف و تفکیک 
شده در صورتحســاب الکترونیکی فروش درج 
شود. تبصره: سقف نرخ انواع افزودنی ها و خدمات 
سکو )بسته بندی، حمل و نقل و…( با پیشنهاد 
اتاق اصناف شهرستان و تایید کمیسیون نظارت 

شهرستان ها تعیین می شود.«
به موجب ماده )۵( دستورالعمل فوق »به منظور 
رعایت نوبت مشتریان حضوری، سکوها )سکوهای 

فروش غیرحضوری نــان( موظفند امکان فروش 
غیرحضوری نــان را صرفا بــرای نانوایانی که به 
سامانه نوبت دهی و اعلام نوبت )شامل نمایشگر، 
بلندگو، چاپگر و…( تجهیز شــده و به ســامانه 
هوشمندســازی یارانه آرد و نان متصل شده اند، 

فراهم نمایند.«
بر اســاس اطلاعات واصله از معاونت بازرســی و 
نظارت اتاق اصناف ایران، رعایت دســتورالعمل 
فروش اینترنتی نان از ســوی تمامی واحدهای 
صنفی خبازی الزامی بوده و بــه موجب رعایت 
نوبت دهی مشــتریان حضــوری و غیرحضوری 
مطابق مــاده )۵( دســتورالعمل، زیرســاخت 
نوبت دهی در سامانه هوشمندســازی یارانه آرد 

و نان ایجاد شده است.
 این اطلاعیه می افزاید: این دستورالعمل به مدت 
۳ ماه به صورت آزمایشــی اجرا و پــس از آن به 

صورت قطعی لازم الاجرا خواهد بود.

همزمان با تعیین فرصت یک هفته ای برای اعلام قیمت های اجاره مسکن می توان 
امیدوار بود که بازار اجاره بهای مسکن امسال با آرامش بیشتری همراه باشد. همزمان 
با نزدیک شدن به فصل جابه جایی ها و افزایش حجم میزان معاملات مسکن در کشور 
شاهد برنامه ریزی های از سوی دولت برای کنترل این بازار هستیم به طوری که روز 
گذشته همزمان با برگزاری ۱۷ جلسه شورای عالی مسکن دولت تصمیماتی را برای 

کنترل بازار اجاره مسکن گرفت.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، یکی از مهم ترین تصمیماتی که دولت برای 
کنترل بازار اجاره بهای مسکن گرفت مربوط به تعیین سقف اجاره بها در استان های 
مختلف بود به طوری که مقرر شد شورای عالی مسکن استان ها  ظرف ۴۸ ساعت 
سقف قیمتی اجاره خود را متناسب با نرخ تورمی که بانک مرکزی در استان ها اعلام 

می کند به دبیرخانه شواری عالی مسکن کشور ارائه کنند.
در همین رابطه مهردادبذرپاش وزیر راه وشهرسازی  در حاشیه جلسه  شورای عالی 
مسکن  با اشاره به قانون ساماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بها که از مجلس 
شورای اسلامی به دولت ابلاغ شد و در دستور کار قرار گرفت، گفت: به شورای مسکن 
استان ها اختیار داده شد که سقف اجاره بها را طبق این قانون تعیین و به شورای عالی 
مسکن اعلام کنند تا ظرف یک هفته پاسخ به آنها داده شود و شاهد مداخله منظم 
و قانونی در بازار مسکن باشیم. وی یادآور شد: طبق اعلام رئیس بانک مرکزی تورم 
نقطه به نقطه اردیبهشت ماه در بخش مسکن کاهشــی است و امیدوارم این روند 

کاهشی ادامه یابد.
بذرپاش با اشاره به اینکه برای اولین بار دولت می تواند سقف اجاره بها تعیین کند، 
اظهار کرد: اگر در استانی تورم بیش از ۳۰ درصد باشد شورای مسکن می تواند ۵۰ تا 
۱۰۰ درصد تورم نسبت به تعیین سقف اقدام کند. وزیر راه و شهرسازی  با بیان اینکه 
این قانون جزئیات دیگری دارد که به مردم اعلام می شود؛ این قانون دست دولت را 
برای مداخله در بازار باز می کند که در پی آن می توانیم شاهد بازاری آرام تری برای 
مسکن اجاره ای طی امسال باشیم گفت:  نظام مندتر کردن مداخله گران بازار مسکن 

و اجاره هم در این زمینه صورت خواهد گرفت.
بذرپاش با بیان اینکه تاکنون چنین قانونی در دست نبود و در زمان کرونا فقط در یک 
مقطعی رشد ۲۵ درصدی مصوب شد گفت: قانون ساماندهی بازار زمین و مسکن  
بسیار قانون خوبی است، جا دارد از مجلس شورای اسلامی که در روز های پایانی این 
قانون را ابلاغ کرد قدردانی کنم، زیرا این قانون دست دولت را برای مداخله بیشتر 

در بازار باز می کند که بتوانیم امســال یک بازار آرامتری را شاهد باشیم. وزیر راه و 
شهرسازی گفت: بخش دیگر این قانون ساماندهی سکو های مجازی برای مدیریت 
بازار است و بخش دیگر آن، نظام مندتر کردن مداخله گران در بازار مسکن و اجاره 

است که امیدواریم بتوان این کار را انجام داد.
براساس این گزارش تقویت بازار اجاره از طریق ارائه مشوق به موجران، استفاده از 
ظرفیت شهرداری ها برای شناسایی خانه های خالی و هزینه این بخش از مالیات 
برای احیای بافت های فرسوده شهری و ساخت خانه های ارزان قیمت برای اشخاص 
بی بضاعت، الزام تمامی دستگاه های اجرایی برای ارائه رایگان اطلاعات موردنیاز در 
سامانه ملی املاک و اسکان و پیش بینی ضمانت های اجرایی برای عدم درج اطلاعات 
در سامانه و خوداظهاری در سامانه ملی املاک و اسکان از جمله  موارد مهم مسکنی 

در این قانون است.
همچنبن تقویت سامانه ملی املاک و اســکان جهت شناسایی خانه های خالی، 
تکمیل سامانه ملی املاک و اسکان و درج معاملات در سامانه ثبت معاملات املاک و 
مستغلات کشور و ضمانت اجرایی برای ثبت قرارداد ها و ارائه راهکار هایی برای الزام آور 
شدن این راهکار ها از دیگر مواردی است که در این لایحه به آن توجه جدی شده 
است. بر اساس بند هایی از این طرح، تمامی قرارداد ها اعم از اجاره و خریدوفروش 
باید در سامانه ثبت شوند و با اخذ کد رهگیری امکان ارزیابی آنچه در بازار مسکن 
می گذرد وجود دارد. با تصویب و ابلاغ طرح در اســتان هایی که نرخ تورم عمومی 
سالانه بیش از ۳۰ درصد باشد شورای عالی مسکن مکلف است تا نسبت به تعیین 
سقف حداکثر افزایش اجاره بها و قرض الحســنه به میزان ۵۰ تا ۱۰۰ درصد تورم 

عمومی سالانه اقدام کند.
حمایت از مســتأجران از طریق پرداخت تسهیلات ودیعه مسکن و افزایش آن در 
سال جدید با توجه به تورم و همچنین نظارت بر پرداخت تسهیلات توسط بانک های 
عامل بخش دیگری از این طرح به شمار می رود. در ادامه  فرشید ایلاتی  کارشناس 
سیاست گذاری مسکن با بیان اینکه تعیین سقف قیمت گذاری در قانون ساماندهی 
بازار زمین و مسکن برای مناطقی است که نرخ تورم در آنها بیش از ۳۰ درصد است، 
گفت: طبق قانون ساماندهی بازار مسکن و تعیین سقف اجاره برای مناطقی که تورم 
زیر ۳۰ درصد باشد وجود ندارد و ممکن است حتی موجر قیمت های بیش از نرخ 
تورم  تا ۴۰ درصد در آنها تعیین کند. وی ادامه داد: براساس قیمت دفترچه ای املاک 
قیمت هر منطقه براساس نرخ تورم استخراج شده و اگر نرخ تورم حدود ۳۰ درصد 

باشد نرخ های اجاره بین ۱۵ تا حداکثر ۳۵ درصد در نظر گرفته می شود. کارشناس 
سیاست گذاری مسکن با بیان اینکه وزارت اقتصاد و دارایی و وزارت راه و شهرسازی 
براســاس تقویم املاک در مناطق مختلف حد نصاب و الزامــات قانونی را تعیین 
می کنند، گفت: طبق قانون ساماندهی زمین، مسکن و اجاره مستاجر می تواند تا 
۵ سال شکایت کند و جرائم بازدارنده دیگری هم در این بخش تعیین شده است.  
اجرای کامل این طرح نیاز به گذر زمان دارد و ممکن است در سال اول اجرای آن تا 
۵۰ درصد محقق شود و ممکن است سال آینده و سال های بعدی به صورت کامل و 

۱۰۰ درصدی این طرح اجرا شود.
این در حالی است که  داود بیگی نژاد نایب رئیس اول اتحادیه مشاوران املاک استان 
تهران با بیان اینکه به طور معمول اقدامات و کار های دستوری اثر گذاری چندانی در 
بازار اجاره مسکن نخواهد داشت گفت: تجربیات زیادی از اقدامات دستوری در بازار 
مسکن  داشته ایم که حاکی از آن بود که این اقدامات چندان اثر گذار در بازار مسکن 
نبود. وی ادامه داد: مسکن مهم ترین عامل در افزایش نرخ تورم کشور به شمار می رود 
که در اردیبهشت ماه این نرخ تورم خود را نشان داد از سوی دیگر در دوران کرونا که 
سقف قیمتی برای نرخ اجاره بها تعیین شده بود شاهد آن بودیم که  بازار تبعیتی از این 
موضوع نداشت.بیگی نژاد اظهار کرد: مشاوران املاک در اجرای این طرح بلاتکلیف 
هستند چراکه ممکن است توافقاتی بین موجر و مستاجر صورت گیرد که بیش از 
نرخ تعیین شده اجاره  پرداخت کنند در این بین مشاور املاک بین قیمت توافق شده 
موجر و مستاجر  و قانون می ماند.  ابزار های نظارتی و ضمانت نامه های اجرایی چندان 
نمی تواند در این بخش موثر باشد و تنها باعث افزایش پرونده های مسکنی در شورای 

حل اختلاف می شود.
او تاکید کرد: حدود ۳۱ درصد نرخ تورم در اردیبهشت ماه است که ۱۵ درصد از این 
نرخ تورم مربوط به بخش مسکن است که براساس قانون ساماندهی بازار زمین و 
مسکن نرخ تورم اگر بیش از ۳۰ درصد باشد سقف اجاره را باید شورای عالی مسکن 
تعیین کند که در این بین با توجه به نرخ ۳۱ درصد قیمت گذاری باید صورت گیرد.

براساس این گزارش حال با توجه به آنکه این طرح در راستای کمک به مستاجران 
و بازگشت آرامش به بازار مسکن اجرا شده است باید دولت برنامه ریزی لازم را برای 
اجرای هرچه بهتر این طرح در دستور کار خود قرار دهد تا بازار مسکن به ویژه بازار 
اجاره بها با رشد قیمتی مواجه نشود و مســتاجران بتوانند بازار آرام تری را امسال 

تجربه کنند.

با ابلاغ قانون ســاماندهی بازار زمین و مســکن 
نظارت ها بر روند فعالیت مشاوران املاک متخلف 
تشدید شــده به طوری که تا به امروز ۱۱۰ هزار 

مشاور املاک جریمه شده اند.
در حالــی که به آســتانه فصل نقــل و انتقالات 
مسکن نزدیک می شــویم و در این ایام بسیاری 
از مستاجران همچنان از روند فعالیت  مشاوران 
املاک ناراحت هستند و بسیاری از آنها از افزایش 
 قیمت هــای که مشــاوران امــلاک در مناطق 
می دهند گلایه مند هستند این در حالی است که 
امسال در قانون ســاماندهی بازار زمین و مسکن 
و اجاره برای این مشــاوران املاک جریمه های 
ســنگینی در نظر گرفته شده اســت. همچنین 
رتبه بنــدی مشــاوران املاک بر اســاس میزان 
رضایتمندی مشتریان در دستور کار قرار گرفته 

است.
در همین رابطه  فرشید ایلاتی کارشناس سیاست 

گذاری مســکن با بیان اینکه قانون ســاماندهی 
بازار زمین و مســکن برای مشــاوران املاک و 
تشــدید نظارت بر فعالیت آنها طرح های بسیار 
خوبی در دســتورکار دارد گفت: در ثبت قرارداد 
اجاره بها مســکن پیش بینی شــده که الزامات 
و ســقف های تعیین شده توســط دولت رعایت 
شــود. وی ادامه داد: در صورتی که یک مشــاور 
املاک قــراردادی را خارج از ســقف های تعیین 
شــده به اصرار مالک یا هر دلیل دیگری تنظیم 
 کنــد، مالک و مشــاور امــلاک هــر دو جریمه 

می شوند.
ایلاتی با بیان اینکه طبق قانون ســاماندهی بازار 
زمین و مسکن مستاجر تا ۵ ســال امکان اعاده 
دادرســی دارد و به ازای مبلغ غیرقانونی دریافت 
شده از مســتاجر به قیمت روز از مالک دریافت 
می شــود گفت: طبق این قانون مالک تا ۱۰ برابر 

مبلغ اضافه دریافت شده، جریمه خواهد شد.

ایــن کارشــناس سیاســت گــذاری مســکن 
گفت: در صــورت تخلف، مشــاور امــلاک بار 
اول تذکــر می گیرد، بار دوم ۶ماه پروانه کســب 
مشــاور تعلیق می شــود، بــرای ســومین بار، 
مجوز کســب یــک ســال تعلیق می شــود و 
 مرتبه چهارم مجوز کســب مشــاور املاک لغو 

خواهد شد.
براســاس این گزارش  روز گذشــته در جلســه 
شــورای عالی مســکن مهرداد بذرپاش وزیر راه 
و شهرسازی اعلام کرد: ســاماندهی و مدیریت 
ســکوهای انتشــار آگهــی املاک مســکونی، 
تشــکیل دبیرخانه کارگروه تنظیم و کنترل بازار 
املاک و مســتغلات در ۳۱ اســتان، راه اندازی 
گشت مشترک ساماندهی مشــاورین املاک و 
بازرسی از ۱۱۰ هزار مشــاور املاک از مهم ترین 
 اقداماتی است که در طی یک سال گذشته انجام 

شده است.

به گفته مدیرعامل اتحادیه تعاونی  های 
لبنی پاستوریزه ایران در حالی که به 
دلیــل گرانی لبنیات ســرانه مصرف 
محصولات لبنــی در کشــور به ۵۵ 
کیلوگرم افت کرده حجم قابل توجهی 
از شیر خام تولیدشده در ایران به شکل 

شیر خشک قاچاق می شود.
احســان ظفری، مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی  های لبنی پاســتوریزه ایران از 
قاچاق شیرخشــک صنعتی ایران به 
کشورهای همســایه خبر داد و گفت: 
بالا رفتن قیمت لبنیات و کاهش قدرت 
خرید مردم به کاهش تقاضا برای این 
گروه کالایی انجامیده و سرانه مصرف 
لبنیات کشور از ۱۳۰ کیلوگرم در سال 
۱۳۸۹ به ۵۵ کیلوگرم در زمان حاضر 
افت کرده اســت؛ به نظر نمی رسد در 
ســال ۱۴۰۳ نیز رویــه ای متفاوت از 
آنچه در سال های گذشته رقم خورده 

اتفاق بیفتد.
وی افزود: با کاهش تقاضای داخلی برای 
لبنیات تولیــد فرآورده های لبنی نیز 
صورت دیگری به خود گرفته و حجم 
زیادی از شیر خام تولیدی در کشور را به 
صنایع تبدیلی و تولید شیر خشک سوق 
داده است، این در حالیست که صادرات 
شیر خشــک یک نوع خام فروشی به 
شــمار می آید. ظفــری تصریح کرد: 
بیشتر شیر خشک صنعتی تولیدشده 
در ایران به پاکستان صادر می شود که 

بخش قابل توجهی از صــادرات آن از 
مجاری غیررسمی و به صورت قاچاق 
صورت می گیــرد. مدیرعامل اتحادیه 
تعاونی  های لبنی پاستوریزه ایران اظهار 
کرد: مجموع این اتفاقات به ضرردهی 
بیشتر واحدهای تولید لبنیات کشور 
منجر شــده و اکنون تنهــا چند برند 
مطرح هستند که هنوز به فعالیت ادامه 
می دهند و تولید در دیگــر واحدها با 

حداکثر ۳۰ درصد ظرفیت ادامه دارد.
وی خاطرنشــان کرد: در این شرایط 
تنها واحدهای تولیدکننده شیرخشک 
هســتند که با ظرفیت کامــل تولید 
می کنند و دلالان شــیر خشک هم از 
قاچاق منتفع می شوند. ظفری یادآور 
شد: دولت به واردات نهاده های دام ارز 
اختصاص می دهد اما شیر این دام ها که 
قیمت آن به دلیل اختصاص ارز دولتی 
به نهاده دامی ارزان تر از قیمت جهانی 
است به جای اینکه تبدیل به محصولات 
لبنی شــود و به مصرف مردم برسد، 
تبدیل به شیر خشک می شود و برای 
مصرف در صنایع غذایی به کشورهای 
همسایه قاچاق می شود و هیچ کنترلی 
بر این قاچاق وجود ندارد. مدیرعامل 
اتحادیــه تعاونی  های لبنــی گفت: 
صادرات قانونی شیر خشک صنعتی 
باید مدیریت شود تا سالانه از ۵۰۰۰ تن 
فراتر نرود. با این حال گمرک آماری از 

صادرات شیر خشک نمی دهد.  

وزیــر کار دربــاره آخرین 
وضعیت بــازار کار گفت: 
کاهش نرخ بیکاری ناشی از 
تقویت طرح های توسعه ای 
بنگاه های بزرگ و اجرای 
طرح های کلان اقتصادی در حوزه معدن، اقتصاد 
دریامحور و صنایع بالادســتی نفت و گاز اســت. 
آمارهای حوزه اشتغال بیانگر این است که کاهش 
نرخ بیــکاری و ایجاد اشــتغال در دولت رئیســی 

رکورددار بوده است.
سید صولت مرتضوی, وزیر کار در آخرین اظهارات 
خود درباره نرخ بیکاری از ثبت یک رکورد تاریخی 
در دولت سیزدهم جهت کاهش نرخ بیکاری خبر 
داد و گفت: نرخ بیکاری ۷  ـ۸ اســتان کشور زیر ۷ 
درصد است. تقویت طرح های توسعه ای بنگاه های 
بزرگ و اجرای طرح های کلان اقتصادی در حوزه 
معدن، اقتصاد دریامحور و صنایع بالادستی نفت و 

گاز از جمله دلایل تحقق این امر اســت. وی افزود: 
این اتفاق یک رکورد تاریخی اســت و شرط کافی 
برای حفظ کردن این رکــود، ادامه همین روندی 
است که در دولت اتخاذ شده است. مرتضوی فعال 
کردن بنگاه های بزرگ اقتصادی و تقویت طرح های 
توســعه ای آنها کنار فعال کردن بنگاه های بزرگ 
راکد و تعطیل را موجب حفظ نرخ بیکاری در سطح 
یک درصد دانست. وی اضافه کرد: تقویت طرح های 
توسعه ای بنگاه های بزرگ و اجرای طرح های کلان 
اقتصادی در حــوزه معدن، اقتصــاد دریامحور و 
صنایع بالادستی نفت و گاز از جمله دلایل تحقق 

این امر است.
وی با تأکید به اینکه برای پایداری اشتغال باید به 
اشتغال خرد و متوسط هم توجه شود، عنوان کرد: 
هم اشــتغال خرد خانگی و هم اشتغال متوسط در 
دســتور کار وزارت تعاون قــرار دارد و ما از محل 
منابع تبصره ۲ و محل منابع بازگشتی از تبصره ۱۶ 
سنواتی و یک میلیارد دلاری اشتغال روستایی به 

ایجاد شغل کمک کردیم.

وزیر کار ادامه داد: برنامه ریزی ما این اســت که در 
ســال ۱۴۰۳ هم از مرز یک میلیون فرصت شغلی 
فراتر برویم و هم اشــتغال پایدار در کشــور ایجاد 
شود. وی اشــاره کرد: حذف ضوابط دست وپاگیر 
هــم در دســتور کار دولت قــرار گرفته اســت و 
خوشبختانه در کمترین زمان مجوز صادر و پیگیر 
 می شود. در همه استان ها پیشخوان خدمت ایجاد 

شده است.
مرتضوی گفت: ما بر این باور هستیم که پرداخت 
تسهیلات در هر حوزه از جمله حوزه مسکن، ازدواج، 
اشــتغال و تجارت و بازرگانی و هر کجا که باشد به 
موضوع افزایش اشتغال کمک می کند، البته وزارت 
کشــور هم ســاماندهی اتباع خارجی در کشور را 
در دستور کار قرار داده اســت که اگر ساماندهی و 
مدیریت شود بخشی از فرصت های شغلی بیشتر در 

اختیار هموطنان قرار خواهد گرفت.
مطابق آنچه در قانون اساســی کشــور و اســناد 
بالادستی آمده است, اشــتغال یکی از مقوله های 
مهم اقتصادی و سرنوشت ســاز در شرایط کشور 

است، به همین دلیل است که کارشناسان بر فعالیت 
تمام دســتگاه ها برای تحقق کاهش نرخ بیکاری 

تأکید دارند.
ایجاد شــغل یکی از مهمتریــن زمینه های تحقق 
اقتصاد مقاومتی یا مردمی اســت که در شعار سال 
رهبری به مشارکت مردم نیز اشاره کردند. از آنجا که 
پیشرفت اقتصادی اشتغال آفرین، پایداری اجتماعی 
بهتری را به همراه دارد, لذت اتخاذ سیاســت های 
مناســب با بهره گیری از تجارب گذشته و توجه به 
ظرفیت های کشــور می تواند در ایجاد فرصت های 
شغلی و کاهش بیکاری نقش بسزایی داشته باشد. 
محمود کریمی بیرانوند معاون اشــتغال وزیر کار 
اخیراً بیان کرد: بر اســاس داده های موجود، نرخ 
اشتغال ناقص ۸,۲ درصد و نرخ بیکاری جوانان ۱۵ 

تا ۲۴ سال به ۲۱,۲ درصد رسیده است.
می توان گفت خوشبختانه بازار کار کشور در دولت 
ســیزدهم طبق آمارها روند مثبت و روبه رشدی را 
تجربه کرده است و طبق داده های مرکز آمار ایران 
در سال ۱۴۰۲ نرخ بیکاری کل کشور به رقم ۸,۱۱ 

درصد رسیده است که کمترین میزان بیکاری در 
دهه های اخیر به شمار می رود.

از سوی دیگر بررســی آمارها بیانگر این است که 
اشتغال جمعیت ۱۵ ســال و بیشتر کشور در پاییز 
۱۴۰۲ به میزان ۲۴میلیون و ۷۷۵هزار و ۹۱۳ نفر 
معادل ۳۸,۳ درصد جمعیت فعال بوده اســت که 
نســبت به پاییز ۱۴۰۱، ۰,۶ واحد درصد افزایش 
یافته اســت. میزان بیکاری نیز ۷,۶ درصد معادل 
۲میلیون و ۴۳هزار و ۶۷۲ نفر بوده است. بیکاری 
فارغ التحصیلان دانشگاهی نیز از ۱۲,۵ درصد در 
پاییز ۱۴۰۱ به ۱۱,۴ درصد در پاییز ۱۴۰۲ کاهش 

یافته است.
یکی از اقدامات مهم و حیاتی در کاهش نرخ بیکاری 
در دولت رئیســی احیای کارخانه هــای تعطیل و 
نیمه تعطیل بود. در ابتدای دولت سیزدهم بیش از 
۵۰هزار واحد تعطیل و نیمه تعطیل در کشور وجود 
داشت و همین مســئله ضرورت احیای واحدهای 
صنعتی راکد را بیش از پیش نشــان می داد. دولت 

سیزدهم وعده داد که برای حل مشکلات واحد های 
صنعتی از هیچ فعالیتی دریغ نمی کند، در این راستا 

نهضت احیای واحدهای اقتصادی راه اندازی شد.
سیدامیرحســین مدنی نماینده دولت در نهضت 
احیای واحدهای اقتصادی اخیراً  در جشن احیای 
۳۹۵ واحد تولیدی راکد و نیمه فعال مازندران که در 
سفر رئیس جمهور به این استان برگزار شد، گفت: 
با احیای ۳۹۵ واحد در اســتان مازنــدران حدود 
۱۶همت سرمایه احیا و برای بیش از ۹هزار و ۵۰۰ 

نفر اشتغال ایجاد شده است.
وی بــا اعــلام اینکــه ۸۷۷۰ واحد تولیــدی در 
دولت سیزدهم احیا شــده اســت، افزود: ماهانه 
حدود ۱۰همت از طریق خــط اعتباری به صنایع 
پایین دســتی پتروشــیمی و فولاد منابع تزریق 
می شود که واحدهای نیمه فعال بسیاری نیز از این 
طریق احیا شده است. افزایش تسهیلات اشتغالزایی 
از دیگر اقدامات دولت بــرای کاهش نرخ بیکاری 

بوده است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تدابیر رئیس جمهور باعث اشتغال هزاران بیکار شد

دولت شهید رئیسی رکوردار کاهش نرخ بیکاری

افت سرانه مصرف لبنیات به ۵۵ کیلوگرم

امکان فروش غیرحضوری نان با رعایت نوبت دهی

تعیین سقف اجاره بها برای اولین بار اجرایی می شود

110 هزار مشاور املاک متخلف جریمه شدند

توسعه اشتغال با رونق تولید
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

با رونق تولید ملی، رونق اشتغال و سایر مسائل اقتصاد ایجاد شده و تورم کاهش می یابد. هرچه عرضه و 
تولید تقویت شود و بر تقاضا غلبه یابد، عملا فشار تقلیل دهنده ای را بر کاهش نرخ تورم خواهد داشت. 
رونق تولید ملی به معنای اشتغال بیشتر جوانان ایرانی است. در کنار این اقدامات باید تجدید نظر اساسی 

در سیاست های تجاری کشور به عمل آید.
از ســوی دیگر اصــولا ۹۰ درصد فعالیت های اقتصادی روســتاها، در مشــاغلی، چون کشــاورزی 
خلاصه می شود. شــاید یکی از این دلایل این باشــد که بخش کشــاورزی نیز با محرومیت مناطق 
روســتایی عجین شــده و توامان دچار بــی توجهی دولت شــده اند، لــذا کم توجهی به روســتا، 
 یعنی کم توجهی بــه کشــاورزی، در حالی که توســعه کشــاورزی در ابعاد مختلف برای کشــور 

بسیار لازم است.
لذا امیدواریم با توجه ویژه ای که به مباحث محرومیت زدایی وجود دارد، شاهد رونق بیشتر در بخش 
کشاورزی و اهتمام دولت آینده به این بخش و مناطق روستایی باشیم. بی تردید رونق بخش کشاورزی 
مستلزم رونق گرفتن مناطق روستایی است و رونق مناطق روستایی، مستلزم رونق بخش کشاورزی 
است، اما رونق بخش کشاورزی، منحصر و محدود به بخش کشــاورزی نیست، بلکه مستلزم استقرار 

زنجیره ای از فعالیت هاست.
بایستی سنگ بنای الگوی توسعه توأمان کشاورزی، روستایی، معدنی و صنعتی با محوریت روستا ها در 
اطراف شهر ها برای جذب جمعیت حاشیه نشین شهر ها در دستور کار قرار دولت بعدی قرار بگیرد. تا به 
طور همزمان با یک تیر صد نشان بزنیم و دستاورد های قابل توجهی برای اقتصاد کشور داشته باشیم. 
تحقق این امر خطیر مستلزم اعتقاد به اقتصاد اسلامی، اقتصاد مقاومتی، توانایی داخلی و اتکا به جوانان و 
اهلیت مبارزه با فساد، رانت خواری، مخالفت با قاچاق و واردات بی رویه، توجه به محرومین و مستضعفین 
و روستائیان و کشاورزان زحمتکش، اعتقاد به برقراری عدالت بین بخشی و منطقه ای، اعتقاد به شایسته 

سالاری و نصب مدیران جهادی با تقوا است که با عمل و کارنامه خود این موارد را نشان داده است.
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فناوری و 
اطلاعات

دولت آیت الله رئیسی چگونه چالش های حوزه ارتباطات 
را حل کرد؟

راه اندازی اینترنت کودکان، حمایت از پلتفرم های داخلی، افزایش تعداد سایت های نسل 
پنجم اینترنت و حل مشــکل گیمرها با راه اندازی سایت و اپلکیشن برخی از مهم ترین 
اقداماتی بودند که از آغاز به کار دولت ســیزدهم تاکنون به سرانجام رسیده و به واسطه 
آن برخی مشکلات و چالش های کاربران در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات برطرف 

شده است.
به گزارش ایسنا، پیگیری و حل چالش های موجود در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات از 
همان روزهای نخست آغاز به کار به دولت سیزدهم مورد توجه و تأکید قرار داشت. به طور 
مثال با گذشت حدود یک سال از شروع فعالیت وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در این 
دولت، مسئله اینترنت کودکان که سال های قبل نیمه تمام و بلاتکلیف مانده بود، انجام 
شد و به نتیجه رسید. در این راستا اواخر تابستان سال ۱۴۰۱ از سرویس اینترنت کودک و 

نوجوان به نام سرویس ۴۵۶ با حضور مسئولان رونمایی شد.
بر اساس تکالیف در نظر گرفته شده در سند صیانت از کودکان در فضای مجازی، وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات مکلف شد تا با همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و سایر 
نهادهای فرهنگی یک محیط امن در فضای مجازی برای کودکان فراهم کند تا آن ها کمتر 

در معرض محتواهای نامناسب قرار گیرند.
اما با راه اندازی سرویس اینترنت کودک و نوجوان )سرویس ۴۵۶( سه امکان برای خانواده 
به منظور حفاظت از کودکان در فضای مجازی فراهم شد؛ نخست با شماره گیری ۴۵۶#*، 
دوم از طریق سایت و سوم از طریق اپلیکیشن ۴۵۶ این امکان مهیا شد تا دسترسی کودکان 

و نوجوانان خود به اینترنت را متناسب با سن و شرایط هر کدام تعریف و مدیریت کنند.
همچنین یک امکان دیگر و با انعطاف بیشتری در قالب اپلیکیشن فراهم  شد که پدر و مادر 
بتوانند انتخاب کنند چه سرویس، چه سایت و یا چه اپلیکیشینی برای کودکان فعال شود 
و برای هر کدام از اعضای خانواده هم بتوانند سطح دسترسی ویژه مربوط به وی را تعریف 
کنند. حال با گذشت حدود یک سال  و نیم از این طرح ویژه براساس آخرین آمار اعلام شده 

از سوی وزیر ارتباطات بیش از یک میلیون نفر از این سرویس استفاده می کنند.
کسب و کارهای داخلی و حمایت از آنها  از جمله مهم ترین موضوعاتی بود که در دولت 
آیت الله رئیسی مورد تأکید قرار گرفت. ماجرا از این قرار است که اگرچه دولت های گذشته 
اقدامات مهمی برای توسعه و پیشرفت پلتفرم های داخلی و کسب  و کارهای این حوزه انجام 
شده بود اما گام مهم و تأثیرگذار را دولت سیزدهم با تصویب آیین نامه حمایت از کسب و 
کارها و سکوهای بومی برداشت، به گونه ای که این آیین نامه در آبان ماه ۱۴۰۱ با حضور 

وزیر ارتباطات رونمایی شد.
در این آیین نامه تسهیلات و امتیازهای  بســیار خوبی مانند خدمات متنوع پرداخت، 
راه اندازی حساب امانی و کیف پول دیجیتال و غیره در بخش های گوناگون پیش بینی 
شد که به اعتقاد وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گام بسیار بزرگ و بلندی برای حمایت 
کسب و کارهای اینترنتی است که اگر این مصوبه به شکل کامل اجرا شود، حتما اتفاق 

بزرگی در کشور خواهد افتاد.
همزمان با توسعه و گسترش نسل پنجم اینترنت )۵G(  در برخی از کشورهای جهان، ایران 
هم از این موضوع غافل نشده و اقدامات لازم برای راه اندازی این نسل از اینترنت را طی 

سال ها از جمله دولت سیزدهم انجام داده است.
  ۵G ۵، سرعت انتقال سریع و تأخیر بسیار کم آن مهم ترین ویژگیG سرعت بسیار بالای
عنوان شده و همین امر سبب شــد در ایران هم همه امکانات برای توسعه هرچه بیشتر 
آن در نظر گرفته شود؛ به گونه ای که تاکنون بیش از ۱۰۰۰ سایت نسل پنجم اینترنت 
اپراتورهای ارتباطی در کشور فعال شده است و درصورتی که اپراتورها به تعهد خود که 
افزایش تعداد سایت های ۵G به ۱۰ درصد تا پایان سال جاری است عمل کنند، عدد گفته 

شده افزایش پیدا می کند.
اما یکی از مشکلاتی که کاربران ایرانی، شرکت ها و مجموعه های علمی و تحقیقاتی هر روز از 
آن آسیب می بینند، خدمات اینترنتی و وب سایت هایی هستند که ایران را تحریم کرده اند. 
برخی سایت های مفید به دلایلی دسترسی کاربران ایرانی را محدود، یا به اصطلاح خود، 
ما را »تحریم« می کنند. این سایت ها و خدمات در زمینه های گوناگون از علم و فناوری، 
تجارت، فناوری اطلاعات و نمونه هایی از این دست هستند که کاربران ایرانی برای فعالیت 
یا کار خود به آن نیاز دارند. در این زمینه دولت گذشته راهکاری برای مواجهه با تحریم ها 
shecan. ارائه شد و گروهی از دانش آموخته های دانشگاه تهران یک سرویس به آدرس
ir راه انداختند که بازی ها و خدماتی که برای ایران تحریم شده را دور می زنند و خیلی از 
نیازهای بچه ها را حل می کند. اما این طرح هم بی نتیجه ماند چون فایل هایی که به عنوان 
فیلترشکن مورد استفاده قرار می گیرند، معایبی مانند احتمال آلوده شدن دستگاه کاربر به 

ویروس و سرقت اطلاعات مهم را دارد.
بنابراین زمزمه هایی برای یافتن راه حلی مطمئن برای این موضوع شنیده می شد و در 
نهایت وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات دولت سیزدهم از فراهم شدن امکان دسترسی به 

سایت های تحریمی با حداکثر سرعت خبر داد.
به گفته زارع پور بسیاری از این ابزارها و سرویس های مورد نیاز برنامه نویسان، محققان و 
دانش پژوهان است و در شرایط فعلی، دسترسی با ابزارهای فیلتر شکن انجام می شود که 
هم امنیت آنها را به خطر انداخته و هم سرعت استفاده را کند می کند. از امروز با کمک 
بخش خصوصی و نخبگان، سرویسی راه اندازی شده است که امکان دسترسی به تمام 
سایت های تحریمی را با حداکثر ســرعت فراهم خواهد کرد. این امکانات در سایتی به 
آدرس online.۴۰۳ در دسترس قرار گرفته است و برای  ۲۰۰ سرویس پرکاربرد امکان 

دسترسی فراهم شده است.
داده های شــخصی و حفاظت از آن ها یکی از مهم ترین موضوعاتی است که در استفاده 
از ابزارهای الکترونیکی مورد توجه قرار می گیرد و با پیشرفت هایی که در حوزه فناوری 
اطلاعات شاهدیم، حفاظت از این اطلاعات و داده ها از اهمیت بیش تری برخوردار می شوند. 
بنابراین یکی از اقدامات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، به عنوان یکی از متولیان این 
بخش، رونمایی از لایحه صیانت و حفاظت از داده های شخصی، به منظور حمایت از حریم 

خصوصی کاربران فضای مجازی بوده است.
در این راستا تابستان سال ۱۳۹۷ سازمان فناوری اطلاعات از لایحه صیانت و حفاظت از 
داده های شخصی رونمایی کرد و مقرر شد برای تصویب به هیأت دولت و مجلس ارسال 

شود تا در نهایت به قانون تبدیل شود.
گفته شده هدف از این لایحه صیانت از حیثیت و کرامت اشخاص موضوع داده هاست که 
شامل تبیین حقوق اشخاص موضوع داده ها، به ویژه در تعامل با سایر حق های مشروع، 
ضابطه مندی فرایند پردازش داده های شخصی، مسئولیت پذیری پردازش، هم افزایی امور 
تنظیمی و نظارتی پردازش و جبران پذیری زیان ها و آسیب های پردازش می شود. اما با 
گذشت سالها از این موضوع، اقدام جدی برای تصویب نهایی این لایحه و اجرای سریع آن 
انجام نشد تا اینکه سال گذشته جزئیات تازه در این زمینه اعلام شد که حاکی از انجام روند 
نهایی تصویب آن بود. در نهایت ۱۵ اردیبهشت سال جاری، لایحه حفاظت از داده های 
شخصی در کمیسیون حقوقی دولت، تصویب شد. بازی های رایانه ای و گیم ها از جمله 
صورت های جدید بازی هستند که در چند دهه اخیر گسترش بسیار چشمگیری یافته اند و 
برای سنین متفاوت  و در ژانرهای مختلف بازی تولید شده است و می توان گفت با پیشرفت 
روزافزون، بازی های رایانه ای، برای برخی بازیکنان از جمله ایران تبدیل به یک حرفه شده  
است. اما یکی از مشکلاتی که گیمرهای کشورمان همواره با آن روبرو بودند، مشکل سرعت 
پایین دانلود بازی ها و آپدیت آنها به همراه پینگ یا زمان تاخیر بالای بازی آنلاین بوده که 

باعث اختلال و تجربه کاربری نامناسب گیمرها در ایران می شد.
بنابراین اواخر پاییز سال ۱۴۰۱ طبق وعده وزیر ارتباطات، سایت و اپلکیشن راداربازی راه 
اندازی شد. استفاده از این سایت و اپلیکیشن آن، ضمن افزایش قابل توجه سرعت دانلود 
بازی ها و آپدیت آنها، باعث کاهش چشمگیر پینگ بازی ها می شود که در نتیجه تجربه ای 
دلچسب در بازی آنلاین برای کاربران رقم خواهد خورد. گفتنی است این اتفاق از طریق 
انتقال CDNهای این بازی ها به داخل کشور و کوتاه کردن مسیر دسترسی کاربران داخلی 
کشور به سرورهای بازی و طراحی ابزارهای خاص توسط متخصصان جوان کشورمان 

انجام شد.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور با بیان 
اینکه آیت الله رئیســی به همه 
وزرا تاکید می کرد که حتی اگر 
نخبگان حوزه های شما با دولت 
موافق و همراه نیستند، نظرات آنها دریافت و از آنها استفاده 
شود، گفت: این رویکرد موجب شد که سال ۱۴۰۲ نسبت به 
سال ۱۴۰۱، همکاری هایمان با ایرانیان مقیم خارج از کشور، 
۳ برابر شود و همچنین بازگشت نخبگان از ۲۰۰ دانشگاه برتر 

دنیا به کشور، ۱.۸ برابر ارتقاء یافته است.
به گزارش ایسنا، دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی با حضور در 
بخش گفت وگوی ویژه شبکه خبر صدا و سیما ضمن تسلیت 
شهادت رئیس جمهور، ابزار امیدواری کرد که مکتب خدمت 
خالصانه ای که آیت الله رئیسی پایه گذار آن بودند و برای آن 
نماد شدند، مستدام در کشور بماند و هر روز شاهد پیشرفت 

ایران و درخشش آن در جهان باشیم.
وی با اشاره به نوع نگاه آیت الله رئیسی به زیست بوم فناوری 
ایران، اظهار کرد: در یک هفته گذشته درباره ابعاد شخصیتی 
شهید جمهورمان صحبت های زیادی شد که با توجه به فضای 
اندوه و احساسی که مردم داشتند، عمده توجهات به سمت 
منش، رفتار، اخلاق و خلوص و خستگی ناپذیری ایشان بود و 
من به عنوان معاون کوچک ایشان که در حوزه علمی و فناوری 
به ایشان کمک می کردم، قویا معتقدم که حضرت آیت الله 

رئیسی یک مدیر راهبردی تمام عیار بود.
دهقانی فیروزآبادی با بیــان اینکه اقتصاد دانش بنیان برای 
آیت الله رئیســی تنها یک اصلاح عنوان نبــود، بلکه تغییر 
راهبردی جدی در حوزه علم و فناوری کشور بود، گفت: در 
سال های اول انقلاب و حتی ۳ تا ۴ دولت قبل، عمده رشد و 
پیشرفت کشــور بر مبنای اقتصاد منبع پایه بوده است و در 
این راستا عموما بر پایه منابع نفتی و معادن، اقتصاد کشور را 
توسعه دادیم، به این معنا که نفت را می فروختیم و با پول آن 

مدرسه، بیمارستان و دانشگاه می ساختیم.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور افزود: 
ولی در سال های اخیر با توجه به بالا رفتن مصرف و هزینه های 
کشور و همچنین تحریم های سنگینی که دشمن علیه کشور 
داشته است، اقتصاد منبع پایه به زودی ضعف خود را نشان 
داد. دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه تکیه به نفت و خام 
فروشی، معضل اقتصاد کشور بوده است، اضافه کرد: اگر ما به 
دنبال پیشرفت و رشد تراز هستیم، بر مبنای اقتصاد منبع پایه 

نمی توان به آن نائل شد.
وی خاطر نشان کرد: راهبردی که رهبر معظم انقلاب بیش از 
۲۰ سال قبل که تحت عنوان جنبش نرم افزاری آغاز کردند، 
در دوران حضرت آیت الله رئیسی به بلوغی رسید که تغییر 
راهبری این زیست بوم از یک زیست بوم صرفا علمی و فناوری 
افتخارآفرین به یک زیســت بوم مؤثر در اقتصاد مورد توجه 
ایشــان قرار گرفت. خروجی این نگرش، در عنوان معاونت 
علمی مشــاهده می شــود و این معاونت به معاونت علمی، 

فناوری و اقتصاد دانش بنیان ارتقاء یافت.
دهقانی فیروزآبادی تغییر نام معاونت علمی را ناشی از این 
نگاه راهبردی دانســت و اظهار کرد: اگر می خواهیم رشدی 
در کشور اتفاق بیفتد، کلید گشایش این مسیر، تنها و تنها در 
علم و فناوری است. مساله بهره وری که بارها و بارها آیت الله 
رئیسی در سخنرانی خود بیان می کرد، استفاده از نخبگان چه 
به صورت فردی و چه در قالب شرکت های دانش بنیان بوده و 
نشان دهنده توجه راهبردی ایشان به اقتصاد دانش بنیانی بود 

که باید ارزش آفرینی خود را در علم و فناوری بیابد.
وی افزود: برای اولین بار که خدمت آیت الله رئیسی رسیدم تا 
نکات خود را مطرح کند دو راهبرد جدی را ترسیم کردند که 
یکی از این راهبردها این بود که دستاوردهای علمی و فناوری 
کشور باید به صورت جدی، واقعی و مؤثر در زندگی مردم و 
همه حوزه های اقتصادی چون صنعت، کشاورزی، سلامت، 
معدن و پتروشیمی نفوذ کند و دومین راهبرد این بود که این 

توجه نباید ما را از آینده غافل کند.
به گفته وی این نگاه آیت الله رئیسی بود که یک نگاه به آنچه 
که در گذشته داریم و استفاده از آن در اقتصاد و نگاه به آینده و 

دستاوردهایی که باید داشته باشیم.
دهقانی فیروزآبادی تاکید کرد: بندی در برنامه هفتم توسعه 
آمد  که مورد حمایت ایشان قرار گرفت که موضوع آن، این 
است که کشور باید در طی برنامه هفتم توسعه، ۶ مجموعه 
بزرگ و تراز در آفرینش های فناوری های روز داشته باشد که 
این ۶ مرکز در حوزه های زیست مهندسی، میکروالکترونیک، 
علوم شناختی، اعصاب و مغز، هوش مصنوعی و کوانتوم است.

دهقانی فیروزآبادی اظهار کرد: فکر نمی کنم که در دولت 
با توجه به مســائل مختلفی که وجود داشت، کسی مانند 
رئیس جمهور شهید، توجه و پیگیر مســائلی چون هوش 

مصنوعی و کوانتوم داشته باشد.
معاون علمی رئیس جمهور خاطر نشان کرد: معتقدم مرکز 
ملی هوش مصنوعی و شــورای راهبری کوانتــوم دو تا از 
یادگاری های شهید رئیسی در حوزه فناوری های رو به آینده 
است و ما سعی کردیم در مدت ۲ سال که در خدمت ایشان 
بودیم، برنامه ریزی های خود را بر روی این دو محور متمرکز 

کنیم.

افق ترســیم شــده علم و فنــاوری از نظر 
رئیس جمهور شهید

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با 
بیان این که  خوشبختانه کشور در سال های گذشته رتبه های 
خوبی در حوزه های علم و فناوری چون فناوری های زیستی، 

نانو و هوش مصنوعی کسب کرده اســت  و دارای رتبه های 
جهانی هستیم، ولی توجه آیت الله رئیسی این بود که در طول 

برنامه هفتم در جایگاه های اول تا سوم قرار بگیریم.
دهقانی فیروزآبادی، با بیان اینکه آیت الله رئیسی توجه جدی 
به آماده شدن زیر ساخت های لازم برای فناوری داشته است، 
یادآور شد: زمانی توســعه فناوری در قالب آزمایشگاه ها و 
شرکت های دانش بنیان کوچک و نوپا قابل تصور بود، ولی در 
دنیایی که هر روز به واسطه فناوری پیشرفت می کند، توجه به 
ساختارهای متمرکز و بزرگ و ملی یک نگاه راهبردی است 

که این را به ما تذکر می داد.
رئیس بنیاد ملی نخبگان اضافه کرد: این نگاه که در کشور 
حداقل ۶ مجموعه بزرگ آزمایشگاهی و مرکز آفرینش های 
فناوری داشته باشیم از جمله توجهات خاص رئیس جمهور 

شهید بوده است.

نگاه رئیس جمهور شهید به نخبگان
دهقانی فیروزآبادی در خصوص رویکرد آیت الله رئیسی به 
نخبگان گفت: ایشان نگاهشان به نخبگان یک نگاه فراتر از 
بخشی از جامعه بود و به معنای واقعی کلمه در سیاست ها و 
راهبردهای وی، نگاه حکمرانی نخبگانی را می دیدم، به این  
معنا که تاکید داشتند که مسائل کشور تنها و تنها با کمک و 
همکاری نخبگان حل می شود. وی ادامه داد: ما از نظر منابع در 
کشور محدودیت داریم که دولت باید با آن گذران امور داشته 
باشد، ولی اگر قرار باشد پیشرفتی در کشور اتفاق بیفتد، این 
پیشرفت لزوما از مسیر سرمایه گذاری های پولی و مالی مجددا 
نیست، بلکه از جنس اصلاح فرایندهای حکمرانی به سمت 

فرایندهای هوشمندانه و نخبگانی است.
دهقانی فیروزآبادی گفت: تاکیدی که آیت الله رئیســی به 
همه وزرا در این زمینه داشت، این بود که حتی اگر نخبگان 
حوزه های شما با دولت موافق و همراه نیستند، نظرات آنها 
دریافت و از آنها استفاده شــود. وی افزود: من معتقدم تنها 
مسیر پیشــرفت را حضرت آقا دنبال می کنند و رشدی که 
ما در کشور انتظار آن را داریم، استفاده از نخبگان در ارکان 
حکمرانی و حل مسائل کشور است؛ چرا که راهکارهای حل 
مساله کشور، راهکارهای نخبگانی است نه راهکارهای مالی و 

سرمایه ای و منابعی. 
معاون علمی رئیس جمهور ادامه داد: تصور نمی کنم که در 
طول این ســال ها، دولتی جوان تر از دولت آیت الله رئیسی 
تجربه کرده باشیم، به گونه ای که در رده های میانی مدیریت 
در وزارتخانه های صمت، جهاد کشاورزی، علوم و بهداشت 
شاهد حضور مدیران دهه ۶۰ و ۷۰ هستیم که کاملا با نگاه 

نخبگانی فعالیت می کنند.
وی ادامه داد: علاوه بر آن آیت الله رئیسی در حوزه های صنفی 
و رسیدگی و توجه به نخبگان نیز دغدغه مند بود و در جلسات، 
همواره اولین سؤالشان در خصوص وضعیت نخبگان کشور 
این بود که فضای نخبگانی کشــور، چه کارهایی می تواند 

انجام دهد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور افــزود: به خاطر دارم 
مساله شرایط پزشکان، پرســتاران و کادر درمان را با ایشان 
درمیان گذاشتم و کمتر از دو هفته با تمام مؤثران این حوزه 
جلسات فشرده برگزار کرد و یک جلسه که به مدت ۳ ساعت 
در خدمت ایشان بودیم، منجر به تدوین ۱۲ راهکار عملیاتی 
شد. به گفته وی، آیت الله رئیســی در این جلسات به دنبال 
توصیه نبود، بلکه به دنبال راهکارهای عملیاتی بود و تاکید 
آیت الله رئیســی بر »راهکارهای علی الارض« بود. دهقانی 
فیروزآبادی تاکید کرد: اگر آخرین استوری صفحه ایشان را 
مشاهده کنید، دستور ایشان به من در شورای عالی فضای 
مجازی برای تشکیل کمیته ای به منظور حفظ و نگهداری و 
تقویت نیروی انسانی نخبه کشور در حوزه های فضای مجازی 

و حوزه های نرم بوده است.
دهقانی فیروزآبادی اظهار کرد: تاکید آیت الله رئیسی این بود 
که بزرگترین حمایت از جریان نخبگانی کشور، ایجاد زمین 
بازی برای تأثیر گذاری آنها در همه عرصه ها از ارائه مشاوره تا 
حوزه های مدیریتی است، ضمن آنکه توجه ویژه ای به نخبگان 
داشــت و همین توجه ویژه بود که ارتباطات ما را با نخبگان 

ایرانی خارج از کشور توسعه داد.
وی تاکید کرد: افتخار می کنم که طبق آمارهای سامانه های 
جذب و به کارگیری نخبگان، ســال ۱۴۰۲ نسبت به سال 
۱۴۰۱، همکاری هایمان با ایرانیان مقیم خارج از کشور، ۳ 
برابر شده لست. همچنین بازگشت نخبگان از ۲۰۰ دانشگاه 

برتر دنیا به کشور، ۱.۸ برابر ارتقاء یافته است.
رئیس بنیاد ملی نخبگان این ارتقای آمارها در حوزه نخبگان را 
حاصل توجه ویژه رئیس جمهور شهید به امور نخبگان عنوان 
کرد. وی یادآور شد: در سال گذشته عده ای نخبگان ایرانی 
که سال گذشته به کشور بازگشــتند، به عنوان عضو هیات 
علمی در دانشگاه ها مشغول به فعالیت شدند و برای عده ای 
از آنها که قریب یه ۳۵۰ نفر می شود، فرصت ایجاد شرکت 
های دانش بنیان فراهم شد و بخش دیگری از آنها به عنوان 
نیروهای متخصص در شرکت های تراز دانش بنیان، فرصت 

همکاری پیدا کردند.
وی افزود: نگاه دیگری که آیت الله رئیسی به حوزه نخبگانی 
داشت، این بود که ایرانیانی که در خارج از کشور هستند، اما 
به هر دلیلی که نمی توانند به کشور بازگردند، ولی علاقه مند 
به خدمت در کشور هستند، بچه های کشور هستند؛ از این رو 
در سال گذشته بیش از ۲۰۰ مورد پروژه های راهبردی با این 
افراد که خارج از کشور بودند، تعریف کردیم. وی ادامه داد: این 
۲۰۰ پروژه در خارج از کشور اجرا شد و خدمات آن در کشور 

مورد استفاده قرار گرفته است.

حمایت ها برای توسعه بازار دانش بنیان ها
دهقانی فیروزآبادی در پاســخ به این ســؤال که مهمترین 

حمایت رئیس جمهور شهید از فناوری چه بوده است، گفت: 
مهمترین نکته ای که ایشان بارها به من تاکید می کرد این 
اســت که بزرگترین کار این معاونت، بــه خط کردن همه 
دستگاه ها و دولت برای استفاده از محصول و خدمات شرکت 
های دانش بنیان. اینکه می گویم آیت الله رئیسی یک فرد 

فکور راهبردی بود، به همین دلیل است.
وی افزود: من به جرات عرض می کنم که طی ســال های 
گذشته بزرگترین حامی فکری و گفتمانی و سیاستی جریان 
دانش بنیان کشــور، حضرت آقا و بزرگترین حامی اجرایی 
فرامین مقام معظم رهبری برای توسعه اقتصاد دانش بنیان، 
شخص آقای رئیسی بوده لست یعنی آیت الله رئیسی شخصا 
داعیه  دار توسعه بازار دانش بنیان ها بود و بارها تاکید کرد که به 
هیچ وجه اجازه داده نشود که کالا و خدمتی که در کشور وجود 
دارد و شرکت های دانش بنیان می توانند آن را تامین کنند، از 

خارج تهیه شود و این امر برایشان خط قرمز بود.
معاون علمی رئیس جمهور با بیان اینکه آیت الله رئیسی در 
جلسات هیات دولت بارها تاکید می کرد که کالایی که در 
داخل تولید می شود، نباید از خارج وارد شود، گفت: ایشان 
هم هوشمندانه هدایت می کرد و هم شخصا مدعی حمایت از 

بازار دانش بنیان ها بود.
دهقانی فیروزآبــادی اضافه کــرد: این رویکــرد منجر به 
رخدادهای شگرفی در سال گذشته شد، اینکه شرکت های 
حوزه نفتی از ۱۰۰ شرکت به ۶۰۰ شــرکت ارتقاء می یابد 
و اینکه وزارت نفت امروز بیــش از ۱.۸ میلیارد دلار قرار داد 
با دانش بنیان ها منعقد کــرده، نتیجه حمایت های رئیس 

جمهور شهید است.
وی فروش ۵۳۰ همتی شــرکت های دانش بنیان در سال 
گذشته را از دیگر دستاوردهای توجه و حمایت رئیس جمهور 
شهید از این حوزه دانست و گفت: سال گذشته دانش بنیان 
ها ۵ میلیارد دلار ارز دولتــی دریافت کردند و در مقابل ۲.۵ 
میلیارد دلار صادرات داشته اند که ارزش متوسط صادرات آنها 
نسبت به کالاهای صادراتی برابر بوده است. باید توجه شود که 
همه محصولات شرکت های دانش بنیان، دانش محور نیستند 

و کالاهای غیر دانش بنیان هم در سبد تولیدات خود دارند.
دهقانی فیروزآبادی اظهار کرد: مساله اصلی اینجاست که 
معادل ۲۰ میلیارد دلار محصول و خدمتی که شرکت های 
دانش بنیان در کشور به فروش رســاندند که عموما ۶۰ تا 
۷۰ درصد نسبت به قیمت نمونه خارجی ارزش دارد، صرفه 
جویی ارزی به همراه داشته است، به این معنا که این شرکت ها 
۵ میلیارد دلار ارز دریافت کردند و ۲.۵ میلیارد دلار صادرات 

داشتند که این عدد ۳ برابر میزان صادرات ۱۴۰۱ است.
به گفته وی صادرات دانش بنیان شرکت های دانش بنیان در 
سال ۱۴۰۲ نسبت به ۱۴۰۱ سه برابر شد و در مقابل قریب 
به معادل خارجی ۳۰ میلیارد دلار کالا و خدمت به کشــور 
ارائه دادند. معاون علمی و فناوری رئیس جمهور تاکید کرد: 
دارویی که باید ۱۸۰ میلیون دلار در ســال برای خرید آن 
هزینه می کردیم، صرفا با ۲۰ میلیون تومان تامین ارزی، در 
کشور تامین شد و مردم احساس نکردند که ما تحریم شدیم 

و بزرگترین حمایت آیت الله رئیسی همین بود.

به خط شدن دستگاه ها برای بهره گیری از توان 
دانش بنیان ها

دهقانی فیروزآبادی، نمونه دیگر همکاری دستگاه ها با خرید 
داخل را وزارت نیرو عنوان کرد و گفت: حمایت این وزارتخانه 
از دانش بنیان ها ۴ برابر شده است. سال ۱۴۰۲ نسبت به سال 
۱۴۰۱ تعداد قراردادهای بار اول معاونت علمی با دستگاه های 

دولتی ۴.۸ برابر شد.
وی با تاکید بر اینکه توسعه بازار، بزرگترین حمایت رئیس 
جمهور شهید از دانش بنیان ها بوده است، خاطرنشان کرد: 
برای رشد پایدار شرکت های دانش بنیات اتفاق دیگری در 
دولت رئیس جمهور شــهید رخ داد. بودجه معاونت علمی 
هر سال رشد داشته است و اعتبارات معاونت علمی در سال 
گذشته نزدیک به ۷ هزار میلیارد تومان بود و سال ۱۴۰۳ که 
در آن هستیم، با وجود همه مسائل و مشکلات کشور، ظرفیت 
بودجه ای معاونت علمی در حال حاضر بر اساس قانون برنامه 

هفتم و قانون بودجه، بیش از ۳۵ هزار میلیارد تومان است.
دهقانی فیروزآبادی با اشاره به منابع تامین مالی بودحه های 
این معاونت، توضیح داد: یکی از منابع آن بودجه مســتقیم 
معاونت قریب به ۴ تا ۵ همت با رشــد ۲۰ درصدی اســت. 
منبع دیگری که رئیس جمهور شــهید در جلسه سران قوا 
تاکید داشــت و با کمک ایشان تصویب شــد، بسته ۷ هزار 
میلیارد تومانی برای سال ۱۴۰۳ و یک بسته ۸ هزار میلیارد 
تومانی برای سال ۱۴۰۴ است که برای معاونت علمی با کمک 
دستگاه ها از طریق تعریف پروژه های پیشران در اقتصاد دانش 

بنیان تامین خواهد شد.
معاون علمی رئیس جمهور این پروژه های پیشران را پروژه های 

فناورانه ای دانست که از سوی دانش بنیان ها اجرایی می شود و 
دستگاه های اجرایی بهره بردار آن خواهند بود و از سوی دیگر 
مردم مستقیما اثرات آن را در زندگی خود مشاهده می کنند.

وی اضافه کرد: منبع دیگر تامین اعتبارات معاونت علمی، 
قانون جهش تولید دانش بنیان است که منابعی را در قالب 
تبصره ۶ بودجه ۱۴۰۳ برای این معاونت علمی در نظر گرفته 
و پیش بینی می شود که اعتبارات معاونت علمی بیش از ۲۰ 
همت بالغ شود و قانون تاکید کرده که سازمان بودجه موظف 

است به صورت یک دوازدهم تخصیص دهد.
وی با بیان اینکه امسال ما توفیق نداشتیم که به رئیس جمهور 
خدمت کنیم، گفت: تمرکز و توجه ایشان به حوزه فناوری به 
صورتی بود که امسال اتفاقات شگرفی در این حوزه رخ می داد. 
همه ما از شرایط محدود بودجه ای کشور مطلع هستیم، ولی 
بودجه ای برای توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی تخصیص 
داده شد و در دولت آیت الله رئیسی و هیات امنای این صندوق 
مصوب شد که سرمایه این صندوق که سال ها ۳ هزار میلیارد 
تومان بود، بــه ۱۰۰ همت افزایش یابد و ایــن اقدام یکی از 

مصوبات رئیس جمهور شهید است.
دهقانی فیروزآبادی خاطر نشان کرد: این توجه تنها یک معنا 
دارد و آن نگاه راهبردی رئیس جمهور شهید به اینکه علم و 
فناوری کلید پیشرفت کشور است. امیدوارم در دولت آینده 
که مردم به خوبی آن را انتخاب خواهند کرد، این هدفگذاری 
مقدس و بلند نظرانه ایشان، توسعه یابد و شاهد این باشیم 
که اقتصاد کشور به طور جدی از اقتصاد منبع پایه به اقتصاد 

دانش بنیان تغییر یابد.

دیپلماسی فناوری راهبرد دیگر رئیس جمهور 
شهید بود

رئیس بنیاد ملی نخبگان در بخش دیگری از ســخنانش به 
همکاری وزارت امور خارجه و شــهید امیرعبدالهیان وزیر 
امور خارجه شهید اشــاره کرد و گفت: در یک سفر خارجی 
رئیس جمهور شهیدمان نبوده که درباره علم و فناوری سخن 
نگفته باشد و یا یک هیات خارجی نیست که به ایران آمده 
باشد و رئیس جمهور شــهیدمان از همکاری های علمی و 
فناوری سخن نگفته باشد؛ اینها اتفاقی نیست. کلیه سفرهایی 
که آیت الله رئیســی می رفتند، ما و همکاران در ســازمان 
همکاری های بین المللی که از یادگاری های شهید رئیسی 
است، مامور می شدیم که نمایشگاهی از دستاوردهای علمی 
و فناوری برگزار کنیم. وی با بیان اینکه سال گذشته بر اساس 
ابلاغیه رئیس جمهور شهید، سازمان بین المللی همکاری های 
علمی و فناوری تشکیل شد، این سازمان و بنیاد علم ایران را 
از یادگاری های آیت الله رئیسی نام برد و یادآور شد: در هیچ 
کدام از دوره های گذشته، معاونت علمی به عنوان پایه و اساس 
رکن سفرهای رئیس جمهور مطرح نبود، ولی آیت الله رئیسی 

تاکید بر این مساله داشت.
دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: ما در سال گذشته بیش از ۳۰۰ 
هزار هیات تجاری را میزبانی کردیم، در حالی که این عدد ۶ 
برابر سال ۱۴۰۱ است و من در سال گذشته ۴۳ هیات سیاسی 
در سطح وزیر، رئیس مجلس و رئیس جمهور را میزبانی کردم؛ 

این عدد یعنی در هر هفته یک هیات خارجی.
دهقانی فیروز آبادی تاکید کرد: اینها سیاســت های تاکید 
بر روابط بین المللی اســت که نتیجه آن صادرات ۳ برابری 
محصولات دانش بنیان می شود. شــهید امیر عبداللهیان 
باور داشت و به رئیس جمهور نیز اعلام کرده بود که ایران در 
حوزه علم و فناوری نسبت به بسیاری از کشورها برتری دارد 
و از این جهت گفتمان محوری علم و فناوری نسبت به سایر 

گفتمان ها برای ما دست برتری را ایجاد کرده است.
معاون علمی رئیس جمهور با تاکید بر اینکه شــهید امیر 
عبداللهیان یکــی از مدافعــان و پیگیرکننده های جدی 
دیپلماسی علمی بود، افزود: صادرات محصولات دانش بنیان 
تنها ارزآوری نیســت، بلکه صادرات دانش بنیان به معنای 
صادرات فرهنگ، اقتدار و صادرات پیام پیشرفت است و رئیس 
جمهور شهید ما بسیار خوب این موضوع را از نظر راهبردی 

درک کرده بودند.

قانون جهش تولید دانش بنیان
وی ادامه داد: به لطف پیگیری رئیس جمهور شــهید، کلیه 
فرایندهای معاونت علمی و صندوق نوآوری و شــکوفایی 
در حمایت از شــرکت های دانش بنیان، شفاف سازی شد، 
ســامانه های خدمت تعریف و مشخص شد که شرکت های 
دانش بنیان چه حمایت هایی را در چه زمانی دریافت کرده اند 

و چه نتیجه ای در پی داشته است.
معاون علمی رئیس جمهور تاکید کرد: قانون جهش تولید 
قانونی اســت که در ۱۰ سال آینده در کشــور تحول ایجاد 
خواهد کرد و این از دیگر یادگاری های شهید جمهور ما است 

و امیدوارم این قانون را به خوبی اجرا کنیم.

افزایش ۱.۸ برابری نرخ بازگشت محققان مقیم خارج به کشور

فروش ۵۳۰ همتی فناوری در سال گذشته
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رئيس سازمان حفظ نباتات كشور از حذف 19 سم پرخطر از چرخه 
مصرف بخش كشاورزي در سال گذشته و اصلاح 25 سم مصرفي اين 
بخش خبر داد و گفت: اميدواريم تا دو ماه آينده، فروشگاه غيرمجاز 

سموم در كشور نداشته باشيم. 
به گزارش تســنيم، محمدعلي باغســتاني با اعــلام اين مطلب در 

سي وششــمين ســمينار ســالانه حفظ نباتات افزود: در راستاي 
ساماندهي و نظارت بر توليد، واردات و توزيع سموم در فروشگاه ها، 

انجمن توزيع كنندگان سموم تشكيل مي شود. 
باغستاني اظهار داشــت: با اجراي طرح ســاماندهي سموم، تعداد 

فروشگاه هاي مجاز به 4500 باب افزايش يافته است. 

وي ابراز اميدواري كرد تا دو ماه آينده، فروشگاه غيرمجاز سموم در 
كشور نداشته باشيم. 

رئيس سازمان حفظ نباتات كشور گفت: در پي اقدامات اين سازمان 
در زمينه رفع موانع صادرات محصولات باغي طي 2 سال اخير، موانع 

صادرات انار ايران به كشور كره رفع شده است. 

استفاده از 19 سم پر خطر ممنوع شد

در كشــور مــا بــه دليل 
قيمت بالاي گوشت قرمز، 
سرانه مصرف آن پايين تر 
از كشــورهاي ديگر است 
با اين وجود جالب اســت 
بدانيــد توليد كننــدگان اين گوشــت هاي گران 
قيمتي كه همه از گراني آن مي نالنــد، تقريبا در 
معرض ورشكســتگي قرار دارنــد. پرواربندي در 
كشور ما در شرايطي قرار دارد كه از نظر اقتصادي 
اصلا براي ايــن توليد كنندگان صرفــه اقتصادي 
ندارد و ســود اصلي گراني گوشــت را واسطه ها 
مي برند. بــه همين دليل برخــي توليد كنندگان 
معتقدند اگر روال پرواربندي به همين گونه ادامه 
يابد و توليد كنندگان گوشــت قرمز در كشــور از 
نظر مالي در همين وضع باشــند تا 10 سال ديگر 
 كسي به صورت صنعتي در كشور ما به اين حرفه 

نخواهد پرداخت. 

تفاوت 3 برابري قيمت از پرواربندي تا 
قصابي

تفاوت فاحشي بين قيمت گوشت خريداري شده 
از پرواربندان و قيمــت عرضه به مردم وجود دارد. 
حاصل دسترنج ماه ها تلاش و زحمت دامداران با 
قيمتي بسيار نازل از آنها خريداري شده و در بازار 
تقريبا به 3 برابر قيمت به مردم فروخته مي شــود. 
منصور خلج از دامداراني كه توليد كننده گوشــت 
قرمز در كشور هستند، در گفتگو با »كسب وكار« 
گفت: در حال حاضر در تهران و شهرستان هاي آن 
قيمت گوشــت دام زنده كه از پرواربندها خريده 

مي شــود، چيزي حدود 9هزار و 500 تا 10هزار 
تومان است. درحالي كه گوشتي كه در سطح شهر 
به مردم عرضه مي شــود،  كيلويي 28 هزار تومان 
است. وي در ادامه گفت: متاســفانه همه ترجيح 
مي دهند بــه جاي فعاليت اقتصــادي توليدي در 
كشور به كار دلالي و واســطه گري بپردازند و اين 
مساله در اين حرفه بيداد مي كند. وي عامل اصلي 
جولان دلالان را كمبود نقدينگي توليد كننده ها و 
دامداران دانســت و افزود: هرچند امسال به سبب 
فراواني و قيمت مناســب نهاده هاي دامي، ما در 
وضعيت بهتري نسبت به ســال قبل قرار داريم و 
قيمت هاي تمام شده براي ما كمتر شده است اما 
در كل در اين حرفه دامدار بايد هزينه هايي را صرف 

علوفه و واكسن ونگهداري دام ها كند كه بسيار بالا 
هستند ولي در پايان،  واسطه ها به راحتي و بدون 
هيچ زحمتــي دام ها را با قيمــت پايين مي خرند. 
دامداران هم به دليل كمبود نقدينگي ونياز مالي 
ناچارند عملا بــه عنوان كارگران اين واســطه ها 
در آيند و هرســاله بدون هيچ چون وچرايي دام ها 

ي شان را به آنها بفروشند.

واحد هاي صنعتــي پرواربندي در حال 
تعطيلي

وي درادامه گفت به دليل هميــن ضرر و زيان ها 
كسي به غير از روستاييان و عشايري كه به صورت 
كاملا سنتي دامداري مي كنند، به اين حرفه راغب 

نيستند. در حالي كه كشــور ما به دليل نياز بالا به 
گوشت وارداتي، مي تواند بازار خوبي براي گوشت 
 باشــد. وي درباره حمايت و برنامــه دولت گفت: 
مــا به طــور كامــل ازدولــت نااميد هســتيم و 
حتــي ترجيــح مي دهيم بــا وجود مشــكلات 
زيادمــان دولت اصــلا وارد نشــود زيــرا تجربه 
نشــان داده اســت كــه در هر محصولــي دولت 
ورود پيــدا كرده، شــرايط بــراي توليد كننده ها 
بدتر شــد. وي علــت ايــن مســاله را ناآگاهي و 
 بي تجربگي كســاني دانســت كه در اين زمينه ها 
مشــغول برنامه ريــزي هســتند. وي افــزود: 
مــا در اســتان تهــران بــه مراتــب شــرايط 
 بهتري نســبت به پرواربنــدان در اســتان هاي 

ديگر داريم. 
خلج بيان كرد: در كشــور ژاپن ســود تسهيلاتي 
كه به كشــاورزان و دامداران داده مي شود چيزي 
حدود 0/2 درصد اســت. چيزي كه ما خواب آن 

را مي بينيم.
 علاوه بــر اين وام هــاي 5تا 15 ســاله بــه آنها 
كمــك مي كنــد تــا توليد خــود را بــه صورت 
كامــلا صنعتي و حرفــه اي دنبال كننــد و با بالا 
 رفتن توان مالي شــان ديگر وابســته به دلال ها 

نباشند. 
عليرضا عزيز اللهي، مديرعامــل اتحاديه دامداران 
نيز با بيان اينكه شــرايط توليدكنندگان گوشت 
قرمــز از توليد كنندگان شــير خام بدتر اســت، 
ميزان توليد گوشــت قرمز را 900 هزار تن اعلام 
 كرد. چيزي كــه در مقابل زحمــات و هزينه آنان 

واقعا ناچيز است. 

»كسبوكار«وضعيتتوليدگوشتقرمزدركشوررابررسيميكند

پرواربندي صنعتي در گرداب كمبود  نقدينگي

روسيهبهجايتركيهموادغذايي
راازايرانميخرد

با ايجاد تنش در روابط بين روســيه وتركيه، 
كشور روسيه اجازه ورود بسياري از تجار تركيه 
را به اين كشــور نداد و در اقدامــي از واردات 
مواد غذايي اين كشــور جلو گيري كرد. يك 
مقام شهر كراسنودار روســيه گفت: روسيه 
مي تواند توقف واردات مــواد غذايي از تركيه 
را با كالاهــاي وارداتي از ايــران، آذربايجان، 
آبخازيا و ديگر كشورها جبران كند. به گزارش 
تســنيم، دپارتمان مصرف كنندگان شــهر 
كراسنودار روســيه اعلام كرد: منطقه كوبان 
روســيه مي تواند كمبود وجود مــواد غذايي 
ترك را با كالاهاي وارداتي از ايران، آذربايجان، 
آبخازيا و ديگر كشورها تامين كند. بر اساس 
گفته يك منبع آگاه در اين دپارتمان، در 6 ماه 
گذشــته تركيه حدود 90 هزار تن مركبات، 
150 تن سيب زميني، 30 تن پياز و سير و 10 
تن خيار به منطقه كوبان روسيه صادر كرده 
اســت. اين منبع آگاه گفت: »ما نمي توانيم 
بگوييم كه تحريم كالاهاي ترك تاثيري منفي 
بر وضعيت اقتصادي منطقه خواهد گذاشت. 
حداقل نمايندگان تجاري و به ويژه بنگاه هاي 
اقتصادي بزرگ عمده فروشــي كــه ميوه و 
سبزيجات را از خارج وارد مي كنند، تامين كالا 

از ديگر كشورها را آغاز كرده اند.«
وي افزود، به ويــژه در كوتاه مدت اين منطقه 
مي توانــد محصولات ضــروري مــورد نياز 
مصرف كنندگان خود را از ايران، آذربايجان، 
آبخازيا، ازبكستان، مراكش، آفريقاي جنوبي، 
آرژانتين، مصر و چين تامين كند. كوبان داراي 

روابط تجاري با اين كشورهاست. 

خبر

قاچاق5تنپياززعفران
مديركل دفتر مبارزه با قاچاق كالاهاي هدف 
ســتاد مركزي مبارزه با قاچاق كالا و ارز، از 
قاچاق بيش از 5 تن پياز زعفران در نيمه اول 
سال به ويژه به كشور افغانســتان خبر داد و 
اعلام كرد: با توجه به قاچاق شــير خشك، به 
مردم هشدار مي دهيم از خريد اين محصول 
از بقالي ها و دستفروشــي ها خودداري كنند 
و شماره بهداشــتي محصول مورد توجه قرار 

گيرد. 
به گزارش ايســنا، عباس نخعي در نشستي 
خبري با بيان اينكه كشفيات محصولات باغي 
به ويژه مركبات در سه ماهه ابتدايي سال بالا 
بود، اظهار كرد: اين كشفيات در سه ماهه دوم 
ســال كاهش يافت و همزمان طرح هايي كه 
ستاد مبارزه با قاچاق كالا در استان هاي هدف 
انجام داد منجر به كاهش قاچاق مركبات به 
ويژه در مرزهاي جنوبي شد. وي با بيان اينكه 
در محصولات زراعي شاهد رشد قاچاق بوديم، 
افزود: محصولاتي مثــل برنج، انواع حبوبات، 
بادام زميني، ســير، كنجد و انــواع گياهان 
دارويي مجموعا حدود 5ميليون و 210 هزار 
كيلوگرم در نيمه اول سال جاري كشف شد 
و بيشترين ميزان را برنج با 3ميليون و 507 
كيلوگرم به خود اختصاص داد. نخعي با بيان 
اينكه در نيمه ابتداي سال 320 هزار كيلوگرم 
پرتقال، 147 هــزار كيلوگرم ليموترش و 56 
هزار و 400كيلوگرم نارنگي كشــف شد، از 
معدوم شــدن 100 درصد اين اقلام خبر داد 
و بيان كرد: با توجه به مــاده 12 قانون حفظ 
نباتات و با اعــلام نظر مراجــع مربوطه اين 
مركبات معدوم شــدند، چون مطابق قانون 
هرگونه مركباتي كه وارد كشور مي شود بايد 
مبدا توليــدي آن مورد تاييد قــرار گرفته و 
شرايط حمل آن نيز مهم است و ساير فاكتورها 
نيز از نظر آلوده نبودن بايــد مورد تاييد قرار 
گيرد. ضمن اينكه بــا مركبات معمولا مگس 
مديترانه اي نيز وارد مي شــود؛ بنابراين از دو 
منظر كه يكي براي مــردم و ديگري امكان 
آلودگي  باغات است مجبوريم كه اين مركبات 

را معدوم كنيم. 

آزادســازيقيمتنــانبراي
ارتقايكيفيت

مديرعامل شركت بازرگاني دولتي ايران گفت: 
پيشنهاد آزادســازي قيمت نان براي ارتقاي 
كيفيت و حمايت از توليدكنندگان زنجيره توليد 
گندم تا نان است. علي قنبري افزود: هم اكنون 
به دليل »دوگانگي قيمت ها بين گندم، آرد و 
نان« همه توليدكنندگان اين زنجيره از جمله 
گندمكاران، كارخانجات آرد و نانوايي ها ناراضي 
هستند و انتظار دارند در ازاي افزايش كيفيت 
نان، قيمت اين محصولات نيــز افزايش يابد 
درحالي كه مصرف كنندگان نيز از كيفيت بد 
نان گله مندند. به گزارش ايرنا، وي اظهار داشت: 
بنابراين هركيلوگرم گندم با قيمت يك هزار و 
155 تومان از كشاورزان خريداري و با توجه به 
فرآوري و هزينه هاي جانبي كيلويي يك هزار 
و250 تومان تمام مي شود؛ درنهايت هركيلوگرم 
آرد با نرخ 665 تومان در اختيار نانوايي ها قرار 
مي گيرد كه بيانگر مابه التفاوت قابل توجهي 
اســت. وي اضافه كرد: همچنين قيمت تمام 
شده گندم وارداتي نسبت به گندم توليد داخل 
پايين تر است بنابراين زمينه براي سوءاستفاده 
برخي فراهم مي شود تا گندم وارداتي را به جاي 
گندم توليد داخل به عنوان خريد تضميني به 
فروش برســانند. وي ادامه داد: از سوي ديگر 
باوجود نظارت هاي شديد و برگزاري دوره هاي 
آموزشي و بهداشتي، همچنان نان بي كيفيت 
به دســت مصرف كنندگان مي رســد؛ آن هم 
درحالي كه دولت سالانه بيش از 5 هزار ميليارد 
تومان يارانه براي نان مي پــردازد. وي تصريح 
كرد: بنابراين براي اين روش بايد يارانه 5 هزار 
ميليارد توماني دولت حذف شود و از محل اين 
صرفه جويي حدود 3 هــزار ميليارد تومان به 
شكل مستقيم در يارانه نان اقشار آسيب پذير 

تزريق شود. 

اخبار

كشاورزي

در نظر بســياري از ما اســب يك حيوان لوكس و 
اشرافي اســت كه افراد ثروتمند براي تفريح خود، 
نگهداري مي كننــد و عده معــدودي به پرورش 
و مســابقات اســب علاقه مند هســتند، درحالي 
كه چنين نيســت و در بســياري از اســتان هاي 
كشور،خريد و فروش اسب امری مرسوم است. در 
كشور ما قيمت اســب از يك ميليون تومان شروع 
می شود و در برخی از موارد به  2 ميليارد تومان نيز 
می رسد. يعني شما مي توانيد با يك ميليون تومان 
صاحب اسب شــويد و اين ورزش را دنبال كنيد. 
ورزشي كه به قول اسب سواران، از لذت بخش ترين 
ورزش هاي دنياســت. به گفته پرورش دهندگان 
اســب پرورش و معاملات اين حيوان دركشور ما 
ســود خوبي دارد. به ويژه در اســتان هايي كه از 
ديربازبا اسب و اسب سواري آشنايي داشته اند و به 

اين ورزش علاقه فراواني دارند. 

رونق فروش اسب با برگزاري مسابقات 
بيشتر

استان خراسان شمالي از جمله استان هايي است 
كه به سبب علاقه مردم به اسب سواري و مسابقات 
آن، در آن عده زيادي به كار پرورش اسب مشغول 
هستند. آنا نفس انفاس از پرورش دهندگان اسب 
در اين استان در مورد اين حرفه به »كسب وكار« 
گفت: درآمد خريد و فروش اسب به نژادي بستگي 
دارد كه ما پرورش مي دهيم. بهترين نژاد اســب، 
اســب تركمن اســت كه در ايران پــرورش داده 
مي شود. وي با اشاره به اينكه اين شغل در خانواده 
او به صورت آبا و اجدادي بوده است، گفت: بيشتر 
پرورش دهندگان در تعداد كم به اين كار مشغول 
هســتند. يعني حدود 10 تا 12 اســب. اما بعضي 
به صورت گســترده و در تعداد 150 تا 200 اسب 
نيز پرورش مي دهنــد. وي درباره هزينه نگهداري 
اســب ها گفت: در حال حاضر از 7 اسب نگهداري 
مي كنم كــه روزانه چيزي حــدود 20 تا 30 هزار 
تومان هزينه علوفه آنها مي شود. وي درباره وضعيت 
مسابقات اسب سواري در كشور گفت: سود اصلي 
اسب در همين مسابقات و جوايز تعيين شده براي 
آن است. در شــهر گنبد كاووس هر هفته كورس 
اسب دواني برگزار مي شود و استقبال خوبي نيز از 
آن مي شود. وي در ادامه گفت: البته اين مسابقات 
فعلا در حد اســتاني اســت و برا ي همه شناخته 
شده نيســت. به همين دليل بايد با حمايت دولت 
مســابقاتي در حد وســيع تر برگزار شود تا ضمن 
شناخته شــدن اين ورزش و اســتقبال بيشتر از 
آن، پرورش دهندگان نيز بيشــتر شناخته شوند و 

اسب هاي ما در سطح رقابت بالاتري قرار بگيرد. 

اسب هاي تركمن؛ ظرفيت بالاي جذب 
توريست 

اين توليدكننده در ادامه گفت: به دليل نژاد خوب 
اسب هاي تركمن در ايران، ما ظرفيت بالايي براي 
جذب توريســت داريم و در حال حاضر دوستان 
ما بعضي گردشــگران خارجي را بــراي ديدن از 
اسب اصيل تركمن به شهرهاي ما مي آورند وآنها 
علاقه زيادي نشــان مي دهند. حيــدري كه خود 
از علاقه مندان و فروشــندگان اســب در استان 
خوزستان است، درباره ظرفيت هاي بالا و سود هاي 

سرشــاري كه برگزاري مســابقات اسب سواري 
می تواند براي كشور داشته باشد، به »كسب وكار« 
گفت: كشور كوچك امارات سالانه ميلياردها دلار 
بابت برگزاري اين مســابقات در اين كشــور سود 
مي كند. كشــور آمريكا نيز با اصــلاح نژاد و توليد 
اسب هاي قوي براي مســابقات سود هاي بالايي را 
كســب مي كند. به همين دليل به نظر مي رسد در 
كشور ما با توجه به نژاد اصيل اسب هاي داخلي و 
علاقه مردم به اين ورزش دولت بايد توجه بيشتري 
به اين ورزش نشــان دهد. وي افزود: متاسفانه در 

حال حاضر مســابقاتي كه دولت متولي آن است 
بيشتر جنبه فاكتور سازي و رفع مسئوليت است و 
كيفيت بالايي نــدارد. وي در ادامه گفت: براي بالا 
بردن كيفيت اين مسابقات بايد زيرساخت ها فراهم 
شود تا بتوان از كشورهاي خارجي نيز براي شركت 

در اين مسابقات دعوت كرد. 

300 باشگاه سواركاري در كشور
ايران به عنــوان ميزبان مســابقات انتخابي جام 
جهاني اســب ســواري در ســال 2017انتخاب 

شده اســت. رامين شــفيعي، رئيس كميته پرش 
كنفدراسيون ســواركاري آسيا گفت: اين ميزباني 
با پيشنهاد ايران در نشست مجمع اخير فدراسيون 
جهاني سواركاري تصويب شد. وي همچنين درباره 
اينكه سواركاران ايراني در آسيا برترين سواركاران 
 به شمار مي روند، اظهار داشت: در حال حاضر ايران 
300 باشــگاه ســواركاري دارد كه در مقايسه با 
كشورهاي آســيايي در اين امر جلو تر است و اين 
نشان مي دهد كه ايران نگاهی حرفه اي نسبت به 

اين رشته ورزشي دارد. 

»كسبوكار«ازبازارخريدوفروشيكحيوانلوكسگزارشميدهد

جذب توريست با  اسب تركمن
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اصناف

مي گويند هنوز هم فرش ايراني حرف 
اول را در بازارهاي دنيــا مي زند اما اين 
روزها حال و روز فرش دستباف ايراني 
چندان خوش نيســت. زياده خواهي 
واسطه ها و رنج معيشت قاليبافان با هر 
گره فرش گره خورده و بايد فكري به حال اين هنر صنعت كرد تا 

اصالتش را حفظ كند. 
هر بار سخن از صادرات غيرنفتي به ميان مي آيد، فرش دستباف 
ايراني جزو نخستين اقلام صادراتي است كه خيال مسئولان راحت 
است حداقل چندصد ميليون دلاري براي كشور ارزآوري دارد. 
اما نبايد فراموش كرد كه براي رونق ، حفظ بازارهاي دنيا و حفظ 
كيفيت بايد حمايت و برنامه ريزي كرد و ديگر بازاريابي سنتي چند 
تاجر كه شايد با ارتباط شخصي مشتري يابي مي كنند، پاسخگوي 

نياز كشور نيست. 
در اين بين با شــدت گرفتن تحريم ها نيز، حجم صادرات فرش 

ايراني به شدت كاهش يافت. 
توليد فرش دستباف ايراني اكنون با فراز و نشيب هايي روبه روست 
كه شايد حل اين مشكلات با اندكي برنامه ريزي قابل حل باشد. 
يكي از اين مشكلات، كيفيت رنگ هاي مورد استفاده در توليد 
فرش دســتباف ايراني و ديگري، گراني مواد اوليه است. دولت 
بايد شرايطي را فراهم كند كه پشم در فصل مناسب از دامداران 
خريداري شده و در سيستمي مناســب، رنگرزي و شستشوي 

استانداردي روي اين پشم ها صورت گيرد. 
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف، اجرايي شدن برجام را 
در صورت عدم حمايت دولت از فعالان فرش دستباف بي نتيجه دانست 
و در عين حال تاكيد كرد طبيعي است با برطرف شدن مشكلات دولت و 
اجراي برجام، بودجه دولت افزايش و به دنبال آن بسياري از هزينه هاي 
ما نيز كاهش  يابد و همين موضوع موجب رونق در بازار و از جمله حوزه 
فرش دستباف مي شود. سيد مجتبي عراقچي به »كسب وكار« گفت: 
برداشته  شدن تحريم هاي بانكي، باز شدن ال سي ها و از طرفي 
كاهش هزينه حمل ونقل، از ديگر گزينه هايي است كه مي تواند 

كمك زيادي به ما كند. 

صادرات 90 درصدي فرش هاي دستباف
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف با بيان اينكه فروش 
داخلي فرش دستباف با ركود مواجه شده است، اظهار كرد: حدود 
۹۰ درصد فرش هاي دستباف صادر مي شــود ولي با توجه به راكد 

بودن صادرات در اين بخش، فروشــندگان فرش داخلي نمي توانند 
فرش كهنه را با نو معاوضه كنند و به دليل اينكه فرش كهنه را كسي 
خريداري نكرده و صادر نمي شود، بازار داخلي آن با ركود مواجه شده 
است. عراقچي، علت كاهش صادرات را تورم داخلي و بالا بودن قيمت 
تمام شده كالاها و از طرفي عدم توانايي رقابت با فرش هاي هندوستان 
و پاكستان دانست چون به گفته وي قيمت كارگر در آن كشورها نصف 
ايران است. وي با بيان اينكه ۸۰ درصد هزينه يك فرش مزد كارگر 
بوده و ۲۰ درصد آن براي هزينه هاي ديگر مصرف مي شود، اظهار 
كرد: افزايش حقوق كارگران روي قيمت فرش تاثيرگذار است، 
بنابراين صادر كنندگان نمي توانند در اين حوزه فعاليت كنند، چون 

به هيچ وجه صادرات فرش دستباف به صرفه نيست. 

اميدي به بازار فرش دستباف حتي بعد از تحريم ها 
نداريم

وي در عين حــال بيــان كــرد: حتي اگر بــازار آمريــكا به روي 

فرش هاي ما باز شــود ولي دولت از ما حمايــت نكند، نمي توانيم 
در اين حــوزه به خوبي فعاليت كنيم و صرفــه اي براي ما نخواهد 
داشــت چون در حــال حاضر بــازار آمريــكا را نيــز فرش هاي 
هندوســتان قبضه كرده كه نصــف فرش هاي ما قيمــت دارند، 
 بنابرايــن اميــدي بــه بــازار فــرش دســتباف حتي بعــد از 

تحريم ها نداريم. 
رئيس اتحاديه صنف فروشــندگان فرش دستباف با بيان اينكه 
دولت تا 5 سال قبل مشوق هاي صادراتي پرداخت مي كرد، گفت: 
به نظر من بهتر اســت در مقابل صادراتي كه صادركننده انجام 
مي دهد، اجازه واردات برخي كالاهاي مجاز نيز به آنها داده شود كه 
اين موضوع به نوعي مشوق براي صادركنندگان محسوب مي شود. 
وي اظهار كرد: اجرايي شدن برجام و افزايش درآمدهاي دولت از 
طرفي منجر به كاهش ماليات هاي دريافتي دولت از صنوف نيز 
مي شــود چون موضوع ماليات از مهم ترين چالش هاي اصناف 

محسوب مي شود. 

عراقچــي ادامــه داد: توليد كننــدگان و صادر كننــدگان از 
پرداخت ماليات معاف هســتند ولي فروشــندگان كه فرش را 
از توليد كننــدگان خريــداري كــرده و بــه صادر كننــدگان 
مي دهنــد، از ماليــات معــاف نيســتند و اين ســوال مطرح 
مي شــود كه چه شــكوفايي اقتصادي در حوزه فرش دستباف 
 شــاهديم كه ماليات آنها نســبت به ســال گذشــته 5 تا ۱۰ 

برابر شده است؟

هندي ها فرش هاي شان را با پشم ايران صادر مي كنند
به گفتــه عراقچــي، فــرش ايرانــي اگــر 5۰ درصــد هم از 
نمونه هــاي مشــابه خارجــي آن گران تــر باشــد، به دليــل 
مشــهور بودن برنــد فــرش ايراني، مــردم تمايل بيشــتري 
 به خريــد دارنــد چون كيفيــت پشــم و طرح فــرش ايراني

 بهتر است.
 البتــه مــا در حــال حاضــر بــا مشــكل ديگــري مواجه 

 شــده ايم و آن صادرات پشــم بــه عنــوان مــواد اوليه فرش
 به خارج است. 

پشم هاي ايران از كردستان، فارس و خوزستان به هندوستان صادر 
مي شود. الان هندي ها فرش هاي شان را با پشم ايران و به نام فرش 

ايران صادر مي كنند. 
حتي پشم به افغانســتان هم قاچاق مي شود و كسي جلوي اين 

قاچاق را نمي گيرد. 
امسال در نمايشگاه دموتكس آلمان به عنوان مشتري به غرفه 
هندي رفتم. قيمت گبه آنها را پرســيدم كه غرفــه دار گفت: با 
پشم ايراني مي خواهي يا پشــم هندي؟ گفتم فرقش چيست؟ 
گفت: با پشم ايراني متري ۱۲۰ دلار است و با پشم هندي متري 
۸۰ دلار. درصورتي كه همان گبــه در غرفه ايراني با متري ۲۲۰ 
دلار كســي عرضه مي شد و كســي نمي خريد. گبه اي كه پشم 
 و بافت آن ايراني اســت، متري ۱۰۰ دلار كمتر از توليدات ما به 

فروش مي رسيد. 

رئيس اتحاديه صنف فروشندگان فرش دستباف در گفتگو با »كسب وكار«: 

صادرات فرش دستباف مقرون به صرفه نيست

قبول كنيم يا نكنيم اين باور قديمي بين 
مردم ما رواج دارد كه رانندگي تاكسي، 
شــغل تخصصي نيســت و تنها شرط 
تاكسيران شــدن اين است كه رانندگي 
بلد باشــي. اين باور قديمــي مي گويد 
هركس از شــغل ديگري رانده و مانده شود، مي تواند پشت فرمان 
تاكسي بنشيند اما اين وضعيت در كشــور ما هم مثل كشورهاي 
پيشرفته جهان در حال تغيير است. ســازمان مديريت و نظارت 
بر تاكسيراني شهر تهران براي هويت بخشي به حرفه تاكسيراني 
و ارتقای اين حرفه با مشــاركت دانشــگاه جامع علمي كاربردي، 
مركز آموزشــي مخصوصي براي تاكســيران ها راه اندازي كرده 
است كه نه تنها نخســتين دانشكده تاكســيراني در كشور است 
بلكه اين مركز در خاورميانه هم همتايي ندارد. مصاحبه با حسن 
اشتري رئيس اين دانشكده، فرصتي اســت كه هم عموم مردم و 
 هم رانندگان تاكســي با اهداف و فعاليت هاي اين مركز آموزشي 

بيشتر آشنا شوند. 

شايد بسياري از مردم تصور مي كنند راننده تاكسي شدن 
نياز به تخصص و تحصيلات خاصي نــدارد. آيا اين تصور 

درست است؟
اين درست است كه بســياري از مردم و حتي تعداد زيادي از خود 
تاكسيران ها تصور مي كنند رانندگي تاكســي، شغلي نيست كه 
تخصص چنداني بخواهد اما بســياري از تصورات ما و از جمله اين 
تصور كه رانندگي تاكسي يك حرفه غيرتخصصي است، بايد متحول 
شود. رانندگي تاكسي شغلي است كه تاثير غيرقابل انكاري در حمل 
و نقل عمومي خصوصا در كلان شهرها دارد به نحوي كه در تهران، ما 
۸۰ هزار تاكسي و ۱۰4 هزار تاكسيران داريم كه روزانه 4/5 ميليون 
نفر را در اين شهر جابه جا مي كنند. سهم تاكسيراني در حمل و نقل 
شهري ۲4 درصد است كه سهم قابل توجهي به شمار مي رود. اگر 
تاكسيران ها مباني و قواعد حرفه اي اين شغل را به صورت اصولي و 
آكادميك بياموزند بي ترديد اتفاقات مثبتي در بهبود حمل و نقل 
شهري، روان سازي ترافيك، ايمن سازي ترددهاي شهري، كاهش 
تصادفات و خسارت، بهينه سازي مصرف انرژي و كاهش هزينه هاي 
مرتبط با اين مقوله ها صورت خواهد گرفت. اين روندي اســت كه 
در كشــورهاي توسعه يافته اجرا شــده و رانندگي تاكسي در اين 
 كشــورها يك حرفه مرتبط با علم تعريف شده است. طبعا، ما هم
 در ايران براي ارتقاي عملكرد حمل و نقل شــهري خود بايد اين 
 روند را طي كنيم. به علاوه رانندگان تاكســي به نوعي ســفيران

 فرهنگي جامعه هستند. 

دانشــجويان رشــته كارداني حرفه اي تاكسيراني، چه 
درس هايي مي آموزند و مشخصا چه تفاوتي با راننده هاي 

تحصيل نكرده در اين رشته دارند؟
 درباره رشته كارداني حرفه اي تاكســيراني كه شايد براي مردم 
بيشتر جالب توجه باشد دانشجويان در 4 ترم )نيم سال( تحصيلي 
و با گذراندن 73 واحد درســي مهارت و دانــش مرتبط با حرفه 
تاكسيراني اعم از نقشــه خواني، شهرشناسي، مكانيك خودرو، 

آيين نامه ها و مقررات راهنمايي و رانندگي و تاكسيراني، زبان هاي 
خارجه )انگليسي و عربي(، اصول حمل و نقل شهري و ترافيك، 
سرويس نگهداري خودرو، اخلاق حرفه اي، مشتري مداري و ديگر 
علوم و مهارت هاي تخصصــي و عمومي را فرا مي گيرند و مدرك 
كارداني )فوق ديپلم( حرفه اي تاكسيراني دريافت مي كنند. تفاوت 
تاكسيران هاي تحصيل كرده در اين رشته با تاكسيران هاي سنتي 
رامي توان در 3 مورد خلاصه كرد: ۱. دانش مرتبط آنها به حرفه 
شان به مراتب از تاكسيران هاي ســنتي بيشتر است. ۲. با توجه 
به اينكه 7۰ درصد آموزش ها عملي اســت مهارت هاي مختلفي 
ياد مي گيرند كه عملكرد آنها را در مقايســه با همتايان ســنتي 
شان به شدت افزايش مي دهد. 3. در نگرش آنها نسبت به حرفه 
تاكسيراني تغييراتي ايجاد مي شــود كه موجب ارتقای جايگاه 

حرفه اي و اجتماعي اين شغل خواهد شد. 

تحصيل در اين رشته براي كساني كه مي خواهند راننده 
تاكسي شوند، امتيازي هم ايجاد مي كند؟ 

طبيعتا علاقه منداني كه در اين رشته تحصيل مي كنند با توجه به 
مهارت و دانشي كه كسب مي كنند نسبت به كساني كه اين دانش 

و مهارت را ندارند در تصدي حرفه تاكسيراني صلاحيت بيشتري 
دارند و سازمان تاكسيراني هم براي ايجاد انگيزه بيشتر و تشويق 

علاقه مندان مزيت هايي را درنظر گرفته است. 
اول اينكــه تاكســيران هاي تحصيــل كــرده در ايــن 
دانشــكده، بــراي تعييــن خطــوط و كاربــري تاكســي در 
اولويــت هســتند بــه ايــن معنــي كــه وقتــي متقاضيان 
 براي مســير خــاص يــا تاكســي خاصــي درخواســت ارائه 
مي دهنــد، اولويت واگذاري مســير يا تاكســي بــا متقاضيان 
فارغ التحصيل مركز است. دوم اينكه تاكسيران هاي فارغ التحصيل 
اين مركز در برخورداري از تسهيلات حرفه اي و رفاهي سازمان 
تاكســيراني اولويت دارند. ســوم اينكه در امر نوسازي و تبديل 
 به احســن تاكســي هاي فرســوده، اولويت با تاكســيران هاي 
آمــوزش ديده اســت. همچنيــن دربــاره جذب و اســتخدام 
در ســازمان تاكســيراني يــا شــركت هاي تحــت پوشــش 
و گرفتــن تســهيلات بــراي خريــد تاكســي هــم اولويــت 
 بــا علاقه مندانــي اســت كــه مســير رانندگــي تاكســي
ايــن  در  آمــوزش  بــا  و  علمــي  صــورت  بــه  را    

مركز طي كرده باشند. 

رانندگــي در تهران يك كار فوق العاده مهارتي اســت و 
رانندگان تاكسي بايد جزو ماهرترين رانندگان باشند. آيا 
دانشــجويان اين مركز براي افزايش مهارت رانندگي هم 

آموزش مي بينند؟ 
به نكته بسيار مهمي اشــاره كرديد. رانندگي در تهران يك كار 
مهارتي اســت كه نياز بــه توانمندي بدني، ذهنــي و رواني بالا 
دارد و اگر قرار باشــد ايــن كار به صورت حرفــه اي و تخصصي 
انجام شــود ضرورت كســب مهارت هاي لازم به مراتب بيشتر 
مي شــود. براي پاســخگويي به اين ضرورت در اين مركز علاوه 
بر آموزش هاي متناســب روانشناســانه، براي بالا بردن ضريب 
مهارتي تاكسيرانان از شبيه ســاز)SIMULATOR( تاكسي 
بهره مي بريم. اين شبيه سازتاكسي براي نخستين بار در كشور به 
 سفارش سازمان تاكســيراني طراحي و توليد شده و دانشجويان
 در مســير بازســازي شــده )به صــورت مجــازي( از ميدان 
فردوســي تا برج ميلاد با گره هاي ترافيكي، علائــم و تابلوهاي 
راهنمايي و رانندگــي و ازدحام و ديگــر چالش هاي پيش روي 
يك راننــده روبــه رو مي شــوند و مهارتشــان را در مواجهه با 
اين چالش ها بــا تمرينات مســتمر افزايــش مي دهند. تلاش 

ما اين اســت كــه فارغ التحصيــلان ايــن مركز بــه درجه اي 
 از مهارت رانندگي برســند كــه اطمينان و آرامش مســافران

 را هنگام رانندگي كاملا تامين كنند. 

خود شما در چه مسيرهايي ســوار تاكسي مي شويد؟ آيا 
خاطره جالبي داريد؟

من به عنوان يك شهروند معمولا مسافر مســير انقلاب – كارگر 
شــمالي و همچنين مســير ميدان صادقيه - باغ فيض هســتم. 
شــيرين ترين خاطره من شايد اين باشــد كه مي بينم دانشجوي 
۱۸ ساله در كنار دانشجوي 6۰ ســاله در اين مركز اصول و مباني 

تخصصي حرفه تاكسيراني را مي آموزند. 
همچنين لحظاتي كه مســئولان آمــوزش و پــرورش و پليس 
راهور در جشــن تولد يك ســالگي اين دانشــكده اعلام كردند 
بــا آمــوزش ۱۰ هزارنفــر از رانندگان ســرويس مــدارس در 
اين مركــز، درصــد آســيب دانش آمــوزان در ســوانح مرتبط 
با ســرويس هاي مدارس به صفر رســيده اســت نيز از احساس 
 شــيرين خدمتگــزاري بــه مــردم و سپاســگزاري از خداوند 

براي اين توفيق، سرشار شدم. 

 »كسب وكار«در گفتگو با رئيس نخستين دانشكده تاكسيراني در تهران و خاورميانه بررسي مي كند

تفاوت تاکسيران تحصيلکرده و سنتي
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استان ها

رئیس سازمان جهاد کشاورزی ایلام: 
 ۹ هزار و ۲۰۰ هکتار از اراضی 

ایلام زیر کشت کلزا رفت
   ایلام- رئیس سازمان جهاد کشاورزی ایلام 
گفت: امســال بیش از ۹ هزار و ۲۰۰ هکتار 
از اراضی استان زیر کشــت دانه روغنی کلزا 

رفته است.
حشــمت عزیــزان اظهــار داشــت: از آغاز 
برداشــت تاکنون بیش از ۲۱ هــزار تن کلزا 
 از کشــاورزان به نــرخ مصــوب خریداری 

شده است.
درصــد   ۷۰ از  بیــش  افــزود:  وی 
 مطالبــات کلــزا کاران پرداخــت شــده

 است.
رئیــس ســازمان جهــاد کشــاورزی ایلام 
گفــت: امســال در شهرســتان دره شــهر 
افزایــش ۶ برابری ســطح زیر کشــت کلزا 
نسبت به ســال گذشته داشــته ایم و سطح 
 زیر کشت در این شهرســتان به ۶۰۰ هکتار 

رسیده است.
عزیزان گفت: شهرســتان دره شــهر بعد از 
دهلران رتبه دوم تولید ایــن محصول را در 

استان دارد.
گفتنــی اســت؛ اســتان ایــلام بعــد از 
اســتان های گلســتان و خوزســتان در 
 جایگاه ســوم کشــوری تولید این محصول 

قرار دارد.

بیست و سومین تقاطع روستایی 
در راه های حوزه اســتحفاظی 

غرق آباد روشن شد

سید محسن موسوی: سرپرست اداره راهداری 
و حمــل و نقل جاده ای غرق آبــاد از تکمیل 
پروژه احداث روشــنایی در محدوده تقاطع 
 روستای چمران در محور غرق آباد - رازقـان 

خبر داد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی اداره کل 
 راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای
 اســتان مرکــزی، علی اصغــر ســلیمی 
سرپرســت اداره راهــداری و حمــل و نقل 
جــاده ای غرق آباد با اشــاره بــه تلاش های 
 صورت گرفته بــرای ارتقاء ایمنــی راه ها و 
کاهــش تصادفــات جــاده ای گفــت: 
احــداث روشــنایی در تقاطعــات جاده ای 
راهــداران  کاری  هــای  اولویــت   از 

غرق آباد است.
وی افــزود: در همین راســتا، عملیات ایمن 
ســازی تقاطع چمران در محــور غرق آباد - 
رازقان، با نصب روشــنایی و ترانشه برداری 
برای افزایش شــعاع دید با مشارکت شورای 
 اســلامی و دهیــاری روســتای چمــران

 انجام شد.
ســلیمی ارزش ریالی ایــن پــروژه را یک 
میلیارد ریال عنوان کــرد و گفت: حدود ۵۰ 
درصد از هزینه های اجرایی توســط شورای 
اســلامی و دهیاری چمــران و باقیمانده آن 
توســط اداره راهــداری تأمین شــد تا این 
 محــدوده از نعمت روشــنایی برخــوردار 

شود.
به گفته وی طی دو ســال اخیر در ۲۳ مورد 
از تقاطعــات جــاده ای در حــوزه راه هــای 
غــرق آباد نصب روشــنایی نقطــه ای انجام 
شــده که یکی از مهم تریــن دلایل عملیاتی 
شــدن این طــرح، مشــارکت دهیــاران و 
 شــوراهای اســلامی روســتاهای منطقــه 

بوده است.
سرپرست اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای 
غرق آباد خاطر نشــان کــرد: در حال حاضر 
عملیات اجرای روشنایی در کیلومتر ۷۰ محور 
قدیم ســاوه - همدان )تقاطع جاده تفرش(، 
حدفاصل مقصودآباد تا آقداش در محور بیات 
 و تقاطع روســتای دربند نیز در دست اقدام

 می باشد.

اخبار

شــرکت  مدیرعامــل 
گاز اســتان مازنــدران از 
بهینه ســازی و بهســازی 
۵۵۰ موتورخانه اســتان 
در ســال ۱۴۰۲ و کاهش 
 ۱۶ درصــدی مصــرف انرژی بــا انجــام این کار 

خبر داد. 
به گــزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان 
مازنــدران، قاســم مایلــی رســتمی بــا اعلام 
ایــن خبر گفــت: در راســتای مدیریــت انرژی، 
طــی ســال گذشــته در اســتان مازنــدران از 
۳ هزار و ۳۶۸ واحــد موتورخانه ثبت نام شــده، 
 تعــداد ۵۵۰ موتورخانــه بهینه ســازی شــده 

است. 
وی با بیــان اینکه ۲ میلیــون و ۱۶۰ هــزار متر 
مکعــب گاز طبیعــی از طریــق بهینه ســازی 
ذخیره شــده اســت، افــزود: بر اســاس تأثیرات 
مســتقیم بهینه ســازی در کاهش مصــرف گاز 

یــک هــزار و ۷۳ مــورد موتورخانــه از ابتدای 
 شــروع طرح تاکنون در بهینه ســازی و بهسازی 

شــده اســت. مدیرعامل شــرکت گاز مازندران 
بــا اشــاره بــه کاهــش ۱۶ درصــدی مصرف 

 انــرژی بــا انجــام بهینه ســازی و بهســازی 
کــرد:  تصریــح  اســتان  در  موتورخانه هــا 
اجــرای طــرح ملــی اصــلاح، بهینه ســازی 
موتورخانــه  رایــگان  بهســازی   و 
همــگام  تجــاری  و  مســکونی  واحد هــای 
و  هم راســتا بــا سیاســت های ابلاغــی وزارت 
نفت اســت کــه اجــرای آن در ســطح اســتان 
 می توانــد عــلاوه بر کاهــش چشــمگیر گازها و 
صرفه جویی در مصــرف گاز بخش هــای خانگی 
و تجــاری، منجر بــه افزایش قابلیــت اطمینان، 
پایــداری و اســتمرار جریــان گاز در بخش های 
 صنعتــی و بــه تبــع آن حفــظ هرچه بیشــتر 

محیط زیست شود. 
وی یادآور شــد: مشــترکین گاز طبیعــی دارای 
موتورخانه مرکــزی و شــرکت های مجری واجد 
شــرایط می توانند با مراجه به ســایت شــرکت 
ملــی گاز ایــران بــه نشــانی www.nigc.ir و 
انتخاب گزینه ثبــت نام طرح ملی بهینه ســازی 
 موتورخانه هــا نســبت بــه ثبــت درخواســت 

خود اقدام کنند.

مدیرعامل شرکت گاز استان مازندران  خبر داد:

کاهش ۱۶ درصدی مصرف انرژی با بهینه سازی موتورخانه ها در مازندران

تدارک ،تامین و توزیع میزان یک 
هزار و ۵۰ تن کودهای یارانه ای در 

شهرستان شهرکرد
مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی 
استان چهارمحال وبختیاری از تامین ،حمل 
و توزیع بیش از ۱ هزار و۵۴ تن انواع کودهای 
شــیمیایی یارانه ای تا کنون در شهرســتان 

شهرکرد خبر داد
 محسن مهدوی گفت: از ابتدای سال جاری 
تا پایان اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ میزان ۱ هزار 
و ۵۴ تن انــواع کودهای یارانــه ای با صدور 
۲هزار و ۷۰۰ فقره حواله الکترونیکی از طریق 
۹شبکه کارگزار خصوصی و تعاونی های تحت 
پوشش در بین بهره برداران شهرستان توزیع 

شده است.
 وی خاطرنشــان کرد : کودهای توزیع شده 
شــامل ۸۳۵ تن کود ازته، ۱۱۰ تن فسفاته 
و۱۰۹ تن پتاسه بوده که با هماهنگی مدیریت 
و مراکز جهادکشــاورزی شهرســتان با ثبت 
اطلاعات محصول کشاورزان در سامانه پهنه 
بندی وصــدور حواله الکترونیــک از طریق 
سامانه پایش مواد کودی انجام گردیده است .

مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی 
اســتان چهارمحال وبختیــاری افزود: هدف 
شرکت خدمات حمایتی کشــاورزی تأمین 
و توزیــع نهاده های اصلی و مهم کشــاورزی 
کشور از جمله انواع کودهای یارانه ای است و با 
توجه به شروع کشت بهاره با برنامه ریزی های 
صورت گرفته درصدد هستیم تا تمام نیازهای 
کشاورزان اســتان در زمینه کود را بر اساس 

سهمیه های تعیین شده پاسخگو باشیم.
روابط عمومی شــرکت خدمــات حمایتی 

کشاورزی استان چهارمحال وبختیاری

سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه ای ایلام :
راه اندازی ۸ مرکز مدیریت مهارت 

آموزی و مشاوره شغلی در ایلام

 ایــلام- سرپرســت اداره کل آمــوزش فنی و 
حرفه ای ایلام گفــت: ۸ مرکز مدیریت مهارت 
آموزی و مشــاوره شــغلی)TMC ( با ظرفیت 
آموزش دو هزار نفر در قالــب یک میلیون نفر 
ساعت آموزش سال جاری در استان ایجاد می 

شود.
حمیدرضا رئیســی بــا اعلام این خبــر اظهار 
داشت: این مراکز در ســپاه امیرالمومنین )ع(، 
ســتاد انتظامی و دانشــگاههای ایــلام، آزاد، 
فرهنگیان،باختر، دانشکده فنی و پیام نور ایجاد 

می شود.
وی با اشاره به نیازسنجی بازار کار و لزوم تخصیص 
مهارت های متناسب با نیاز بازار کار و به روز افزود: 
مرکز مدیریت و مهارت آموزی و مشاوره شغلی 
)TMC( به منظور ارتقاء توانمندی های مهارتی 
دانشجویان و هدفمندسازی دوره های آموزشی 

شروع به کار خواهد کرد.
سرپرست اداره کل آموزش فنی و حرفه ای ایلام 
گفت: در راســتای برنامه های تحولی ســازمان 
آموزش فنی و حرفه ای و در جهت ایجاد اشتغال 
 پایــدار و کارآفرینــی اداره کل آمــوزش فنی و 
حرفه ای اســتان با هدف گذاری و برنامه ریزی 
برای توانمندسازی دانشجویان و فارغ التحصیلان  
دانشــگاهی و ســربازان وظیفه اقدام به ایجاد 
 ۸مرکز مدیریت مهارت آموزی و مشاوره شغلی

)TMC ( نموده است.
رئیسی ادامه داد: با توجه به اقدامات انجام شده، 

آینده شغلی جوانان جویای کار مهیا می شود.
وی بیان داشــت: ایجاد “مرکز مدیریت مهارت 
آموزی و مشاوره شغلی” در دانشگاه های استان 
گامی مثبت جهــت توانمندســازی مهارتی 
دانشجویان و کمک به اشتغال دانش آموختگان 

دانشگاهی است.
سرپرســت اداره کل آموزش فنــی و حرفه ای 
ایلام عنوان کرد: دانشجویان می توانند در کنار 
تحصیلات دانشگاهی از مهارت های فنی و حرفه 

ای به طور همزمان بهره مند شوند.
رئیســی تاکید کرد: با آموزش هــای مهارتی 
می توان به راه اندازی کســب و کار و توسعه آن 
توســط فارغ التحصیلان دانشــگاهی بیش از 

گذشته امیدوار بود.

اخبار

فاطمه کریمــی: دکتر نصیــری، رئیس مجتمع 
بیمارستانی امام رضا)ع(، در بازدید از بیمارستان 
گلستان، از برنامه های آتی این بیمارستان برای 
راه اندازی بخش جراحی پلاســتیک خبر داد. در 
این بازدید، دکتر نصیری با دکتر زمانیان، رئیس 
بیمارستان، کیومرث بشی پور، مدیر مرکز، و دکتر 
رضایی، فوق تخصص جراحی پلاستیک، دیدار و 

گفت وگو کرد.

دکتر نصیری در این نشســت با اشاره به اهمیت 
ایجاد بخش جراحی پلاســتیک، تأکید کرد که 
وجود این بخش در کنار خدمات بخش سوختگی، 
امری ضــروری و تاثیرگذار اســت. وی افزود که 
با تلاش هــای تیــم مدیریتی مرکز گلســتان و 
حمایت های ریاســت محترم دانشگاه، به زودی 
شــاهد بهره برداری از این بخش فوق تخصصی 
خواهیم بود. این اقدام بخش عمده ای از نیازهای 
مراجعین را برطرف کرده و از اعــزام بیماران به 

خارج از استان جلوگیری خواهد کرد.
وی اظهار داشــت که ایجاد این بخش نه تنها به 
بهبود خدمات پزشکی در استان کمک می کند، 
بلکه نقش مهمی در رفاه و آســایش همشهریان 
عزیز خواهد داشت. این اقدام موجب خواهد شد تا 
بیماران نیازمند خدمات جراحی پلاستیک بتوانند 
بدون دغدغه به درمان خود بپردازند و از امکانات 

پیشرفته تری بهره مند شوند.

دکتر نصیری همچنین به بررسی نیازمندی های 
این بخش فوق تخصصی پرداخــت و بر اهمیت 
تجهیــزات و امکانات پیشــرفته تأکید کرد. وی 
بیان داشــت که با بهره گیری از تکنولوژی های 
روز دنیا و همــکاری متخصصین مجرب، بخش 
جراحی پلاســتیک مجتمع بیمارســتانی امام 
رضا)ع( می تواند به یکی از مراکز برجسته در این 

حوزه تبدیل شود.
رئیس مجتمع بیمارســتانی امام رضا)ع( تصریح 
کرد کــه راه اندازی این بخــش تخصصی نه تنها 
موجب ارتقاء سطح خدمات درمانی خواهد شد، 
بلکه می تواند به عنوان مرکزی آموزشی نیز عمل 
کند و زمینه ســاز تربیت متخصصــان جراحی 
پلاستیک در آینده باشد. وی افزود که این مرکز 
آماده اســت تا با همکاری دانشگاه علوم پزشکی، 
دوره های آموزشی و کارگاه های تخصصی را برای 

پزشکان و کادر درمانی برگزار کند.

دکتر نصیری همچنین به برنامه های توســعه ای 
بیمارستان اشــاره کرد و گفت: در راستای ارتقاء 
خدمــات درمانی و رفــاه بیمــاران، پروژه های 
متعددی در دست اقدام داریم که بخش جراحی 
پلاستیک تنها یکی از آنهاست. تلاش ما این است 
که با توسعه زیرســاخت ها و افزایش بخش های 
تخصصی، بتوانیم نیازهای درمانی همشهریان را 

به بهترین نحو ممکن برآورده کنیم.
در پایان این نشست، دکتر نصیری از تلاش های 
تیم مدیریتی بیمارستان گلستان و حمایت های 
ریاست دانشگاه تقدیر و تشکر کرد و ابراز امیدواری 
کرد که بــا همت و همــکاری همگانی، شــاهد 
تحولات مثبت و پیشــرفت های چشمگیری در 
حوزه سلامت استان کرمانشاه باشیم. وی افزود: 
امیدواریم با راه انــدازی این بخش، گامی مؤثر در 
جهت بهبــود وضعیت درمانــی و ارتقاء کیفیت 

زندگی بیماران برداریم.

مدیر دفتر روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق استان اردبیل 
با حضور در تعدادی از مدارس اردبیل، در خصوص پویش همیار با 

انرژی موارد لازم را ارائه داد.
رویا اللهقلی پور ۱۸ اردیبهشت سالجاری در دیدار با مدیران و کادر 
مدارس مقطع دبیرستان فرزانگان ، عفاف و ام البنین اردبیل با تاکید 
بر حفظ منابع ملی و نگهداری آن برای نسل آینده گفت: به منظور 
ترویج چالش ۱۵۲۱ بین عموم مردم ، برای گروههای مختلف جامعه 
، پویش هایی از سوی وزارت نیرو و شرکت توانیر در نظر گرفته شده 

است که پویش »همیار با انرژی« یکی از این پویش هاست .
وی افزود : پویش با انرژی برنامه ای جهت فرهنگســازی و آموزش 
بهینه سازی مصرف برق جهت مشارکت مردم در سراسر کشور است .

مدیر روابط عمومی توزیع برق اســتان اردبیل اظهار داشت: هدف 
اولیه این برنامه کاهش ۱۵درصدی مصرف برق طی ۲۱ هفته )۱۵ 

اردیبهشت تا ۱۵ مهر ( است.
اللهقلی پور گفت : پویش همیار با انرژی با هدف فرهنگسازی مصرف 

بهینه برق در میــان دانش آموزان ایرانی راه اندازی شــده و دانش 
آموزان می توانند با شــرکت در این پویش و کاهش مصرف برق در 

کنار خانواده های خود، ایرانی روشن بسازند.
وی گفت: قرعه کشی های پویش با انرژی به صورت هفتگی و ماهانه 

انجام خواهد شد و مشترکان می توانند در هر کدام از آنها برنده جوایز 
نفیســی مانند خودرو، لوازم منزل، کالاهای دیجیتال )موبایل،لپ 

تاب و تبلت( و ... شوند
 وی در ادامه عنوان کرد : بــرای این طرح برای دانــش آموزان در 
اپلیکیشن شاد یک طرح اختصاصی قرار خواهد گرفت و دانش آموز 
با استفاده از آن می توانند در این پویش شرکت کنند . اللهقلی پور با 
اشاره به فرصت باقیمانده از سال تحصیلی از مدیران مدارس خواست 
روزانه حداقل چند دقیقه ای در زمان صبحگاه به تشــویق و آگاهی 
دانش آموزان جهت بهینه سازی مصرف پرداخته و دانش آموزان و 

خانواده آنها را ترغیب به نصب اپلیکیشن » با انرژی » کنند .
 وی اظهار امیدواری کرد به امید خدا ، بــا کمک دانش آموزان و به 
کار بستن راهکارهای مدیریت مصرف برق به مدت ۲۱ هفته ، شاهد 
کاهش ۱۵ درصدی مصرف برق در هر خانواده خواهیم بود و اینکار 
باعث می شود تا رفتار درست مصرف کردن به عنوان یک رفتار دائمی 

در جامعه نهادینه شود .

به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی گاز ایران، 
با حضور اســتاندار اصفهان، مدیرعامل شــرکت 
گاز استان، مدیران کل استان و شهرستان نایین 
پروژه های گازرسانی شهرستان نایین با اعتباری 
بالغ بر ۱۵۸۰ میلیارد ریال آغاز و مورد بهره برداری 
قرار گرفت. استاندار اصفهان در این مراسم گفت: 
خدمت رســانی های عظیمی در سطح کشور در 
حوزه تأمین انرژی و گازرسانی در حال انجام است 
و همدلی و همبســتگی میان مردم و مسئولان 
منجر به خدمت رسانی بهتر و شایسته تر می شود.

 در ادامه ابوالقاسم عســکری مدیرعامل شرکت 
گاز اســتان اصفهــان گفت: گاز محور توســعه، 

پیشرفت و زیرســاخت توســعه پایدار بوده و در 
سطح این شهرستان ۳۱۴ میلیارد ریال پروژه اعم 
از گازرسانی به ایستگاه ایســت و بازرسی شهید 
شرافت با اعتباری بالغ بر ۸۰ میلیارد ریال و ۴۵۰۰ 

متر شبکه اجرا شده است.
 وی افزود: به منظور گازرسانی به طرح های ملی 
و بهره مندی مشــترکین خانگــی از نعمت گاز 
طبیعی ۲ طرح گازرسانی به مسکن ملی شهرک 
شهید سلیمانی شهر بافران با اعتباری بالغ بر ۳۰ 
میلیارد ریال و همچنین بهره برداری از شبکه های 
گازرسانی بخش مسکونی به طول ۱۰ کیلومتر و 
بهره مندی ۸۰۰ مشترک از نعمت گاز طبیعی در 

این شهرستان با اعتباری بالغ بر ۹۶ میلیارد ریال 
مورد بهره برداری قرار گرفت.

 وی گفت: در راستای حمایت از واحدهای تولیدی 
و صنعتی و به منظور تحقق شعار سال نیز، عملیات 
گازرسانی به ۸۳ واحد تولیدی با اعتباری بالغ بر 

۱۰۸ میلیارد ریال مورد بهره برداری قرار گرفت.
 عســکری افزود: عملیات اجرایــی ۱۸ کیلومتر 
خطوط تغذیه و افزایش ظرفیت ایســتگاه تقلیل 
فشــار گاز نائین به ظرفیت ۵۰ هــزار مترمکعب 
بر ســاعت با اعتباری بالغ بر ۸۵۰ میلیارد ریال 
و عملیــات ۵۰ کیلومتر خطوط گازرســانی به 
۳۲ واحد تولیدی و کشــاورزی شهرستان نائین 

با اعتباری بالــغ بر ۴۱۶ میلیارد ریــال آغاز و در 
مجموع ۱۲۶۶ میلیارد ریال پــروژه نیز عملیات 

اجرایی آنها آغاز خواهد شد.

ســید محســن موســوی: جلســه شــواری 
مســکن شــهر شهرســتان محلات بــا حضور 
 مدیــر کل راه وشــهر ســازی اســتان مرکزی

 برگزار شد.
به گــزارش اداره ارتباطات و اطلاع رســانی اداره 
کل راه و شهرسازی استان مرکزی جلسه شورای 
مسکن شــهر محلات با حضور معاون هماهنگی 
امور عمرانی استانداری مرکزی، فرماندار محلات، 
مدیر کل راه وشهرســازی استان مرکزی، معاون 
املاک و حقوقی، معاون مهندســی و ســاخت و 
معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه وشهرسازی 
اســتان مرکزی، رئیــس اداره راه وشهرســازی 

شهرســتان محلات و سایر مســئولین در محل 
فرمانداری محلات برگزار شد.

عباس یوســف زاده مدیر کل راه و شهرســازی 
استان مرکزی در حاشــیه این جلسه اظهار کرد: 
جلسه شورای مسکن شهرستان محلات با هدف 
بررسی مشکلات موجود و تسریع در روند اجرایی 
احداث پروژه های طرح نهضت ملی مســکن این 

شهر برگزار شد.
وی افزود: در این جلســه مقرر شــد با تشخیص 
فرماندار شهرستان و هماهنگی با اعضای شورای 
مسکن »این شهر، ساختمان هایی که در مراحل 
پایان ساخت اسکلت هســتند هم در پروژه های 

بهزیستی و هم پروژه های بنیاد مسکن با موافقت 
متقاضیان به صورت گروه های ســاخت به آن ها 
واگذار و در صورت عدم موافقت متقاضیان ادامه 

روند کار با بنیاد مسکن باشد.
یوســف زاده ادامــه داد: در زمیــن موســوم به 
۴۰ هکتاری شــهر محــلات نیز مقــرر گردید 
در اسرع وقت نســبت به جانمایی ســهم اقشار 
 مختلــف از جمله طرح جوانــی جمعیت تعیین 

تکلیف شود.
مدیر کل راه وشهرسازی اســتان مرکزی افزود: 
مشکلات سایر موارد از جمله بلوار آیت الله غفاری 
محلات، مشکلات شبکه بهداشــت و تسریع در 

انجام کارهای طرح های تفصیلی شهر محلات و 
طرح جامع شهرنیم ور نیز از موارد عنوان شده در 

این جلسه بود.

راه اندازی بخش جراحی پلاستیک در مجتمع بیمارستانی امام رضا)ع( کرمانشاه

معرفی پویش همیار با انرژی در مدارس استان اردبیل

با حضور استاندار اصفهان صورت پذیرفت: بهره برداری و آغاز عملیات پروژه های گازرسانی شهرستان نائین

جلسه شواری مسکن شهر شهرستان محلات برگزار شد

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

برخلاف كشورهاي پيشرفته، عوامل متعددي وجود دارد كه مانع 
شكوفايي كارآفريني در كشــورهاي كمتر توسعه يافته شده است. 
سرمنشا اصلي عدم توسعه كارآفريني در اينگونه كشورها عبارتند از: 

1- مقررات دست  و پاگير اداري
وجود بوروكراســي اداري و مقررات بعضا زائد و وجود فشــارهاي 
درونــي و خارجي تحميلي بــر برنامه ريزان اقتصــادي موجب به 
وجود آمدن محدوديت هاي فراواني در جهت نيل به ســاده ترين 
اهداف اقتصادي مي شــود. چنين محيطي باعث ســرخوردگي و 
حتي فرار كارآفرينان مي شود كه جايي براي بيان و ابراز ايده هاي 
خود نمي يابنــد و خود را در كمند بوروكراســي و روابط ناســالم 
سازمان هاي تصميم گيرنده مي بينند. به همين دليل افراد جامعه 
 بي تحرك و ســاكن مي شــوند كه شــرايط و محدوديت ها چنين

 خواسته اند. 

2-  توقف به دليل حفظ استانداردها
بســيار اتفاق مي افتد كه بی توجهی به يك نــوآوري تنها به دليل 
مغايرت با استانداردهاي تعريف شده يك سازمان منجر به شكست 
يك ايده و سكون آن مي شــود و چه بســيار ايده هاي خلاقانه كه 
اكنون در آرشيوها و بايگاني هاي سازمان هاي دولتي و غير دولتي 

مسكوت مانده اند. 

3-  خانواده و نگرش جامعه به كار
خانواده، فرد فعال به جامعه تحويل مي دهــد و با توجه به فرهنگ 

حاكم بر جامعه و ارزشــي كه براي فعاليت و توليد قائل است، 
افراد را پرورش مي دهــد. خانواده يا جامعــه اي كه بنيان 

آن اســتفاده از تلاش ديگــران و تنبلي و 
كاهلي باشــد، باعث مي شــود كه افراد 
حتي كارآفرينان از همان ابتدا مســير 
را به عكــس پيموده و خواهان كســب 

درآمدهاي هنگفت از طريق عرف جامعه 
باشــند. به طور مثال فرهنگ 
حاكم بر كشور ژاپن درباره كار 

و فعاليت اين است: اول كار، دوم 
كار، سوم زندگي، چهارم قناعت، 

در حالي كه در بســياري از 
جهان ســوم  كشــورهاي 

فرهنگ كار و كوشــش در اولويت 
نيست يا از اهميت كمي برخوردار 

است. 

4-  بی توجهی به كارآفريني و توليد
در بسياري از كشورهاي جهان سوم، حمايت هاي لازم از 
جهات مختلف از كارآفرينان نمي شود و به عكس مشاغل 

دلالي و واسطه گر ي و رانت خواري از رونق بيشتري برخوردار 
اســت و براي افرادي كه در اين بخش هايي كه براي توســعه اقتصادي 
نافع نيستند بلكه عمدتا مضر هم هستند، سودآوري بسيار بالايي دارد، 
بنابراين انگيزه هاي حركت و تلاش كارآفرينــان را كه قصد خدمت به 

توسعه اقتصادي كشور دارند، كم رنگ يا كند مي كند. تمامي كشورهاي 
در حال توسعه به علت پايين بودن توليد و فعاليت ناكافي درگير مسائل 
عمده اي چون بيكاري، تورم با نرخ هاي دورقمي، بيســوادي، بهره وري  
پايين، كيفيت نامطلوب توليدات، پايين بودن رشد اقتصادي، فساد اداري، 
تك محصولي  بودن اقتصاد، وابستگي  اقتصادي، كسري تراز پرداخت ها و 
تراز بازرگاني، بالابودن نرخ تورم، پايين بودن ارزش پول، فزوني واردات 
نســبت به صادرات، كم كاري، بازدهي كم و... هستند كه يكي از دلايل 
 عمده بروز مشكلات ذكر شده، توجه نداشتن به كارآفريني و كارآفرينان

 شايسته است. 

5- نبود روحيه كار گروهي
در بسياري از كشورهاي كمتر توســعه يافته، مشاهده مي شود كه 
كار گروهي معناي خود را از دست داده و اعتقادي به آن در صحنه 
واقعيت وجود ندارد. اين مشكل در كشور ما در سطح بسيار بالايي 
قرار دارد. در ايران متاســفانه نه تنها در بخش هاي اقتصادي كه در 
ساير حوزه هاي سياسي، اجتماعي، فرهنگي و ... انجام كار گروهي 

فوق العاده مشكل است. 

تســهيلات و مدل راهبري توســعه كارآفريني در 
كشورهاي پيشرفته

عمده ترين اقداماتي كه در كشورهاي پيشرو 
در حوزه كارآفريني )به ويژه ژاپن، آمريكا و 
كره جنوبي( مشاهده شــده، در حوزه هاي 

زير بوده است: 

خدمات مشاوره اي: 
در كشورهاي مورد مطالعه مراكز كارآفريني خدمات مشاوره اي در 
زمينه هايي مانند مديريت، امور مالي، فعاليت هاي تجاري، بازاريابي 
و گاه تهيه طرح هاي توجيهي ارائه مي كنند و هزينه ارائه خدمات از 

سوي دولت پرداخت مي شود. 
تكنولوژي:

در كشــورهاي مورد مطالعه مراكز مســئول كارآفريني بر كاربرد 
تكنولوژي و كاربري آن تاكيد دارند و به شيوه هاي گوناگون مانند 

دادن وام براي ماشين آلات نو مي كوشند اين هدف تحقق  پذيرد. 
حمايت هاي اطلاعاتي:

علاوه بر خدمــات مشــاوره اي حمايت هاي اطلاع رســاني براي 
فعاليت هاي خرد نيز متداول است. اين اطلاع رساني شامل مواردي 

همچون وضعيت تجاري، مديريتي وفني مي شود. 
پيوندهاي درون بخشي:

ايجاد و تقويت پيوند در ميان توليدكنندگان يك جامعه را مي توان 
از اساسي ترين پايه هاي توسعه به شــمار آورد، از اينرو در سياست 
كارآفريني اين اصل مدنظر قرار مي گيــرد و در برخي موارد ايجاد 
پيوند بين بنگاه هاي خرد و بزرگ در شمار وظايف مراكز كارآفريني 

قرار گرفته است. 
ظرفيت سازي علمي:

در راستاي تقويت تكنولوژيك و حمايت هاي اطلاع رساني، تلاش شده 
است تا ميان بنگاه هاي خرد از يك سو و مراكز علمي و فني از سوي 
ديگر پيوند برقرار شود. اين ارتباط از طريق مراكز توسعه كارآفريني و 
درحوزه هايي مانند تحقيق، آموزش و توسعه صنعتي برقرار مي شود. 

وام و اعتبارات :
يكي از بارزترين اقدامات كمك به بنگاه هاي خرد براي دستيابي به سرمايه مالي 
است. اين اقدام متكي بر اين بينش است كه بنگاه هاي خرد 
به طور نسبي از سوي كساني هدايت و مديريت 
مي شــود كه توان مالي محدودي دارند و به 
همين لحاظ ميل بــه كاربرد تكنولوژي هاي 
كاربر دارند. به همين دليل سهولت در دادن وام 
از ويژگي هاي ظرفيت سازي سرمايه مالي 

تلقي مي شود. 
آموزش:

آموزش كارآفريني سياستي 
است كه به طور مستقيم بر 
 كميت و كيفيت عرضــه كارآفرين در 
يك جامعه اثر مي گــذارد، به 
همين دليل است كه در بسياري 
از كشورها به ويژه در كشورهاي 
پيشــرفته تا حــد امــكان موانع و 
مشكلات برطرف شده اند و دولت ها به 
شكوفا كردن توان بالقوه مردم پرداخته اند. 
در چارچوب اين مجموعه اقدامات است كه 
در بسياري از كشورها هدف هاي گوناگون 
اقتصادي اجتماعي دولت مانند افزايش 
 صادرات و توسعه مناطق محروم تحقق 

مي پذيرد.

موانع كارآفريني در ايران

ابزارهاي ارتباطي
بايدها

1. شــما بايد بتوانيد با مشتريان و همچنين تمام 
اشخاص و سازمان هايي كه به نوعي به شما مربوط 

مي شوند، ارتباط مستمر برقرار كنيد.  
2. نامه هاي شما حتما بايد داراي سربرگ باشد و در 
آن اطلاعاتي از قبيل نام شركت، نوع فعاليت، آدرس 

و شماره تماس، شماره نامه و... درج شده باشد.  
3. فهرستي از افراد و سازمان هايي كه مي خواهيد 
ارتباط بيشتر و دوستانه تري با ايشان داشته باشيد 
تهيه كنيد، اطلاعات تماس آنها را استخراج كنيد و 
به صورت دوره اي و بهانه هاي مختلف با آنها تماس 

بگيريد.  
4. همواره سعي در بزرگ تر كردن دامنه ارتباط خود 
كنيد. از هيچ فرصتي براي آشنايي با افراد جديد 
دريغ نكنيد، آشــنايان امروز مي توانند مشتريان 

فرداي شما باشند.  
5. جلسات غيررسمي دوره اي كه در آن كاركنان 
بتوانند آزادانه با شما در مورد هر موضوعي كه فكر 
مي كنند لازم است، صحبت كنند؛ بهترين راه براي 
ايجاد ارتباطاتي دوســتانه و صميمانه در داخل 

سازمان تان است.  
6. سعي كنيد اهداف، برنامه ها و ارزش هاي سازمان 
خود را به كمك همكاران تان تدوين كنيد و آن را در 

اختيار كليه كاركنان قرار دهيد.  
7. انجام فعاليت  هاي مشــترك خارج از كســب و 
 كار ماننــد  مهماني هاي ســالانه، مســافرت هاي

 دسته جمعي، تفريحات مشترك و... مي توانند جوي 
دوستانه و پر انرژي را بر سازمان تان حاكم كنند.  

8. حتما و به سرعت يك سايت اينترنتي راه اندازي 
كنيد. حتي اگر از طريق اين ســايت محصول يا 
خدمت خود را به فروش نرسانيد، مي توانيد از طريق 

آن خود را به ديگران معرفي كنيد.  
9. صندوق پست الكترونيك خود را هر روز مشاهده 
كرده و پســت هاي الكترونيك دريافت شــده را 

بلافاصله جواب دهيد.  
10. وب ســايت و پســت الكترونيــك يكــي از 
ســريع ترين و كم هزينه ترين راه هــاي ارتباط با 
شماست. پس حتما در سر برگ نامه هاي تان و در 

كارت ويزيت تان آدرس آنها را قيد كنيد. 
ادامه دارد...

اورژانس کسب و کار آموزش

1( تشكيل كارگاه انتخاب نام 
انتخاب يك كارگــروه از افراد خبره و باســابقه در 
حوزه هاي تبليغات، مطبوعات، ادبيات فارســي، 

گرافيك، زبان شناسي و جامعه شناسي.
2( ارائه خلاصه موضوع به كارگروه

موضوع برند، تعريف چشــم انداز، ماموريت، ارزش 
برند، جايگاه برند، وعده برند، ارزش پيشنهادي برند، 

عصاره برند.
3( روش انجام كار

روش هاي انتخاب نام شــامل: نام هاي توضيحي 
)فعاليت شركت را نشان مي دهند.( ،نام هاي انتزاعي 
)معاني تداعي كننــده دارند( ،نام هــاي تعبيري 

)استفاده از حروف اول( 
4( انتخاب حوزه هاي موضوعي براي پيدا كردن كليد 
واژه )كلمه هايي كه سود و منفعت را منتقل كنند، 
معاني ساده داشته باشند، به زندگي غنا ببخشند و...( 
5( انتخاب كليد واژه ها براساس حوزه هاي انتخابي 

در گام قبل
6( پيدا كردن واژه هاي جديد از واژه هاي كليدي )به 

روش توفان ذهني( 
7( تهيه بانك نام

 8( انتخــاب شــاخص هاي ارزشــي )مثــال: 
خوش آهنگ، منحصر به فرد، ريشه فارسي و...( 

9( تعريف دقيق ارزش هاي انتخاب شده

10( وزن دهي به ارزش ها
11( شــاخص هاي قانوني )مــوارد قانوني حذف 

واژه هاي پيشنهادي( 
 مشكلات سياســي، اجتماعي، اخلاقي، شباهت 
به ديگر برندها، معني نادرست در زبان هاي ديگر، 

محدوديت هاي شركت.
12( امتيازدهي به واژه ها 

13( تهيه فهرست كوتاه )10 واژه( 
14( راي گيري فهرســت كوتاه توســط كارگروه 

كوچك تر و متخصص تر
15( نامگذاري نهايي

@honaremodiriat

 )Naming( مراحل نامگذاري برند

نگاهي به بهترين زمان شروع بازاريابي شبكه هاي اجتماعي
عليرضا جعفري، مديرعامل هلدينگ ياسان

83 درصد بازارياباني كه از شبكه هاي اجتماعي براي پيشبرد اهداف شركت 
خود استفاده مي كنند، از آگاهي لازم درباره زمان و موقعيت مناسب براي 
شــروع به كار اين قبيل فعاليت ها برخوردار نيســتند. عوامل بسياري در 
اين تصميم بزرگ، دخيل هســتند؛ از چگونگي پشــتيباني تيم اجرايي از 
فعاليت هاي شــبكه هاي اجتماعي گرفته تا روش هــاي كار در اين محيط، 
همگي بر موفقيت بازاريابي شبكه هاي اجتماعي در آينده تاثيرگذار است. 
 در اين نوشــتار با بيان دلايلي ظريف، به تصميم گيري شــما درباره اجرا يا 
عدم اجراي فعاليت هاي بازاريابي در شبكه هاي اجتماعي كمك خواهيم كرد. 

تعريف اهداف كسب وكار و شاخص هاي كليدي عملكرد
بهترين نقطه آغاز براي اين تصميم گيري، انديشــيدن درباره اين موضوع 
است كه شركت شما در استفاده از شبكه هاي اجتماعي چه اهدافي را دنبال 
مي كند. با وجود تفاوت بسيار در كسب وكارها، مي توان اهداف مشتركي را 
در اين باره مطرح كرد. در ابتدايي ترين سطح ممكن، بيشتر شركت ها به اين 
دو هدف كلي در استفاده از شبكه هاي اجتماعي مي انديشند؛ آگاهي و تغيير. 
85 درصد بازاريابان، به دليل آگاهي بخشي و اطلاع رساني قوي شبكه هاي 
اجتماعي، به استفاده از آنها تمايل دارند. تغيير و تحولات نيز از اهداف مهم 
شركت ها به حساب مي آيند اما به دليل اينكه شركت ها بايد به طور مشخص 
به دستيابي به رفتار خاصي اشاره و تاكيد داشته باشند و شاهد روند تغييراتي 
مشــخص از يك رفتار نامطلوب به مطلوب باشند؛ اســتفاده از شبكه هاي 
اجتماعي جهت اهداف بازاريابي كمي پيچيده تر است. براي مثال اهدافي كه 
يك شركت فروش آنلاين در استفاده از شبكه هاي اجتماعي مي تواند دنبال 
كند، به اين شرح است: افزايش فروش، كاهش هزينه هاي بازاريابي، بالا بردن 
رتبه شركت در جستجوهاي اينترنتي، جذب طرفداران و مخاطبان بيشتر، 
فراهم كردن بازارهاي جديد، افزايش تعداد بازديد از سايت شركت و... هر يك 
از اين اهداف، بايد از وزن و ارزش مشخصي برخوردار باشند، رتبه بندي شده 
و با جزئيات بيشتري مطرح شوند. ديگر آنكه، درباره رسيدن به هر يك از اين 
اهداف، با توجه به شرايط شركت و واقعيت محيط اطراف، بايد واقع بين بود. 

تعريف مخاطبان هدف و شاخص هاي ارزش اجتماعي
قبل از پرداختن به برنامه ها در شــبكه هاي اجتماعي، بايد مخاطبان هدف 
خود و مطالب و موضوعاتي كه براي آنها ارزشــمند است را مشخص كنيد. 
مي دانيم كه هر مخاطب سليقه متفاوتي دارد و فراهم آوردن خواسته هاي 
هر يك از آنها براي كسب وكار شما مشكل خواهد بود. ممكن است مخاطب 
شما، دانش آموز نوجواني باشد كه تنها در پي سرگرمي است يا بازرگاني كه 
به دنبال يافتن محصول يا بازاري جديد براي كسب وكار خود يا مادري كه 
در جســتجوي يافتن كالايي ارزان قيمت براي فرزند خود باشد. شما بايد 
مخاطب خود را به  صورت كاملا مشخص، از قبل تعيين كنيد. از كلي گويي 
در اين زمينه بپرهيزيد و اين را بدانيد كه بدون مشــخص كردن مخاطبان 
هدف، برنامه شما در شــبكه هاي اجتماعي، توفيقي به دست نخواهد آورد. 
شناخت مخاطب، بررسي رفتار فعلي آنها و فراهم آوردن ارزش هاي مرتبط 
با مخاطبان، از ضروريات و قدم هاي اوليه شما در شــناخت از بازار و ايجاد 

رابطه اي سالم و طولاني مدت با مشتريان و مخاطبان است. 

جلب حمايت سازماني
در صورتي  كه برنامه شما از حمايت و پشتيباني تيم اصلي شركت برخوردار 
باشد، موفقيت برنامه شما در طولاني مدت تضمين خواهد شد. در اين محيط 
پرتلاطم كسب وكارها، ممكن اســت كه مدير شما، ارزش و برتري استفاده 
از شبكه هاي اجتماعي را نسبت به ساير كانال هاي ارتباطي درك نكند. اين 
شما هستيد كه به عنوان يك بازارياب وظيفه  داريد با ذكر دلايل منطقي و 
اهداف روشن، مدير خود را به استفاده از شبكه هاي اجتماعي ترغيب كرده 
 و حمايت آنها را بــراي خود و برنامه اجرايي تان جلــب كنيد. اجراي موفق
 يك برنامه بازاريابي در شــبكه هاي اجتماعي به ســرمايه اوليه، نظارت و 
حمايت تيم اصلي و رهبري شركت نيازمند است. بدون وجود اينها، موفقيتي 

در كار نخواهد بود.

تدوين استراتژي محتوا
اگر كسب وكار خود را به ماشين و محيط و مخاطبان خود را به جاده تشبيه 
كنيد، اســتراتژي محتوا، در حقيقت، نقطه اتصال چرخ هاي اتومبيل شما 
با جاده اســت. بدون وجود اين چرخ ها، اتومبيل شــما در جاده به حركت 
درنخواهد آمد. بدون وجود محتواي مناســب نيز، مخاطب با شــما ارتباط 
برقرار نخواهد كرد. يك برنامه دقيق و مدون دربــاره محتواهاي توليدي، 
ارزش هايي كه شما مي خواهيد با مخاطبان خود در ميان بگذاريد را مشخص 
خواهد كرد. توجه بــه مخاطبان هدف، عادات رفتاري آنها در شــبكه هاي 
اجتماعي و نيازهاي اطلاعاتي آنها، شمارا در تدوين يك استراتژي صحيح 
درباره محتوايي كه قرار اســت با مخاطبان خود به اشتراك بگذاريد، ياري 

خواهند رساند. 

و در آخر؟
با برخورداري از حمايت تيم اصلي شركت خود، مشخص كردن اهداف تان 
از پيگيري شبكه هاي اجتماعي و تدوين استراتژي براي محتواي توليدي، 
شما براي ورود به دنياي شگفت انگيز شبكه هاي اجتماعي، آمادگي لازم را 
خواهيد داشت. اين زمان بهترين موقعيت براي شما خواهد بود تا شروعي 
موفق در بازاريابي شبكه هاي اجتماعي داشته باشيد. به دليل ماهيت متغير 
شبكه هاي اجتماعي، همواره انگشت خود را روي نبض رفتار مخاطبان خود 
قرار دهيد تا با كوچك ترين تغييراتي، محتواي توليدي خود را متناســب با 

خواسته آنها به روز كنيد. 

يادداشت


